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Nastaja turistični raj
Že pogled iz Portoroža ali 
Pirana čez Piranski zaliv 
na savudrijski polotok nas 
prepričuje, da tam gradijo 
nekaj velikega. Poleg že 
obstoječih vil v Alberih 
nastaja nov sodoben 
turistični kompleks (hotel, 
kongresni center, vile, 
bazeni, privezi, parki, golf 
z 18 luknjami) hotelske 
verige Kempinski, v obsegu 
velikosti dveh Portorožev, 
ki bo povsem na voljo 
turistom že v sezoni 2008. 
Naložba: 102,7 milijona 
evrov. Gradnjo smo si 
ogledali 6. avgusta.

Pirančani ocenili svojega župana
(Prvič v Sloveniji Primorski utrip je pripravil prvo javnomnenjsko 

raziskavo o priljubljenosti nove piranske oblasti. SIKAN«

Casino Portorož

Tekoče
pozitivno
Družba za prirejanje posebnih 
iger na srečo Casino Portorož d.d. 
beleži povečanje prometa in tekoče 
posluje pozitivno. Sodba glede 
sindikalnih zahtev o poplačilu 
pred leti neizplačanega dela plač 
še ni dokončna, vse pa kaže, da bo 
vodstvo našlo skupen dogovor z 
delavci, saj je vsem tam zaposlenim 
veliko do tega, da firma zaradi 
nenadnih velikih izplačil ne bi prišla 
v resne finančne težave. Goljufija 
pri igralniških mizah je bila sicer 
velika, dva delavca sta dobila 
odpoved, vendar pa tudi to ne bo 
zlomilo Casinoja, ki se mu že morda 
jeseni obeta tudi dokapitalizacija.

Izola

Ribiški praznik bo 
24. in 25. avgusta
Dogajnaje bo pestro, ob vinu, ribah 
in glasbi vendar ne množično in 
zagotovo drži, da bodo Izolani in 
obiskovalci ter turisti oba dneva, v 
petek in soboto, predvsem uživali. 
Kot je za časopis Mandrač povedal 
Sandi Janev, v.d. direktorja Centra 
za kulturo, šport in prireditve, bo 
letošnji praznik res v znamenju 
rib.

Popolna oskrba vida.
Za vaše oči Fotooptika Rio poskrbi!

TPC LUCIJA - PORTOROŽ - KOPER - SUPERNOVA
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‘Tempelj lepote in zdravja 
Izola - Tomažičeva 4a

(Amfora).
Informacije:

041 356 264 
040 909 175

Ljubljanska 24 IZOLA 
Tel.: 05 64 00 500
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Porsche Koper, Ankaranska 10, tel.: 05 611 65 03
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SIMPLV CLEVER

Kar je čisto 
in jasno 
je resnično!
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Trst
Bojan Brezigar oktobra 
med upokojence
Odgovorni urednik Primorskega 
dnevnika iz Trsta in predsednik 
Paritetnega odbora Bojan Brezigar se 
bo oktobra upokojil, nam je povedal 
v Rimu, ko je skupaj z nami 17. julija 
na ministrstvu za infrastrukture v Rimu 
spremljal podpis memoranduma o 
5. evropskem železniškem koridorju.
Memorandum sta podpisala slovenski 
minister za promet mag. Janez Božič 
in italijanski minister za infrastrukture 
Antonio Di Pietro.
Bojan Brezigar velja za velikega 
poznavalca manjšinske problematike 
na Tržaškem.

Rim
Odobren zaščitni zakon
Levosredinska vlada Republike Italije je 3. avgusta 2007 odobrila seznam 32 
občin na območju Furlanije-Julijske krajine, kjer bodo lahko izvajali zaščitni 
zakon za slovensko manjšino. Čeprav so priprave na ta zgodovinski trenutek 
trajale kar dobrih šest let, so na koncu vsi zadovoljni, kot tudi predsednik 
Paritetnega odbora Bojan Brezigar, ki pravi, da je zelo pomembno, da sta 
na seznamu tudi mesti Trst in Gorica. Prodijeva vlada je tako držala besedo. 
Seznam bi bil odobren že davno prej, če ga ne bi vedno znova zavračala prejšnja 
Berlusconijeva desna vlada.

Trst
Preobrat glede plinskih 
terminalov!
Raziskava javnega mnenja, ki jo je pred nedavnim izvedla tržaška družba SWG, 
je pravo presenečenje ne le za borce proti takim nevarnim napravam prek meje, 
pač pa tudi za prebivalce v Slovenski Istri in obalne občine, ki so se že izrekli 
zoper tovrstne gradnje na turistično občutljivem območju. Kar 59% vprašanih 
seje opredelilo za postavitev plinskega terminala in sicer 30% vseh vprašanih 
za gradnjo kopenskega terminala v Žavljah, 7% za gradnjo morskega terminala 
ter za gradnjo obeh obratov skupaj 22%. Seveda to še zdaleč ne pomeni, da 
je večina Tržačanov vsaj za en plinski terminal! Po italijanskem birokratskem 
sistemu sodeč pa mnenje občin v navedenem okolju ne pomeni veliko in je za 
vlado v Rimu le informativne narave.

Pa i e rm je
Uporabni jugoslovanski 
zakoni
Pri izstopu ali vstopu v EU bo treba prijaviti gotovino, večjo od 10.000 evrov, 
piše v novem zakonu o preprečevanju pranja denarja in financiranja terorizma. 
Tudi v Jugoslaviji smo sprejemali zakone o prepovedi iznosa gotovine v zahodni 
evropski prostor, a čisto z drugim namenom; da vrli državljani ne bi “švercali” 
z devizami, tam preveč kupovali ali devize polagali na tuje račune. O terorizmu 
in pranju pa takrat res niso razmišljali.

Popravek
V julijski 161. številki je v članku z naslovom „Bo Greblo prehitel župana"? 
prišlo do napake pri zapisu iztržka pri morebitni prodaji Avditorija. Izpadla 
je vejica. Znesek se pravilno glasi 4,6 milijona evrov in ne 460 milijonov 
kot smo pomotoma zapisali.

Neodvisni nestrankarski časnik za območje Slovenske Istre in zamejstva Primorski utrip
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Časopis je vpisan v razvidu medijev Ministrstva 
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Na podlagi zakona o davku na dodano vrednost 
(Ur. List RS št. 89/98) sodi časopis med proizvode 
za katere se obračunava DDV po stopnji 8,5%.

S popuščanjem
Hrvaška si obeta tretjino Piranskega 
zaliva, o slovenskih zaselkih Bužin, Škrile 
in Mlini, ki jih de facto že obvladuje, pa 
noče niti slišati. Mejni prehodi ostanejo 
tam kjer so.

Moderniziran (od 1.1.2008 schengenski) mejni 
prehod Dragonja ostaja tam kjer je že 16 let.

Slovenija je Hrvaški že pred 
dobrim letom predlagala 
reševanje celotnega paketa 
vprašanj; o meji na morju in 
na kopnem, nekdanji zagrebški 
Ljubljanski banki, nuklearki 
in ribištvu, je na novinarski 
konferenci (3. avgusta) v Grand 
hotelu Bernardin povedal 
minister za zunanje zadeve dr. 
Dimitrij Rupel. Premier Janez 
Janša pa na tej podlagi sklicuje 
pogovor z vsemi vodji političnih 
strank.

Zagreb se strinja s pobudo naše 
države, da bi spore pomagala 
reševati tretja stran, a ne Badinter, 
ki ga je predlagala Slovenija. 
Torej, da bi nerešena vprašanja 
med državama reševalo arbitražno 
sodišče pri Ovseju v Ženevi, 
temveč predlaga mednarodno 
sodišče za pomorsko pravo v 
Hamburgu, ki izključno razsoja le 
o morju. Že to dejstvo pove, da se 
naša južna soseda ni pripravljena 
pogovarjati o slovenskih zaselkih. 
Po načelu pravičnosti pa si obeta 
vsaj 1/3 Piranskega zaliva, če 
že ne sredinske črte. Ker so na 
Hrvaškem novembra volitve je 
veliko vprašanje ali bo do novega 
leta storjen kakšen bistveni korak 
naprej.
Po 16 letih diplomatskih drobtinic 
pa bi bil že res čas za bolj 
konkretne poteze, da bi preprosti 
Slovenci in Hrvati zvedeli kaj več 
o čem se pravzaprav pogovarjajo 
naši in hrvaški vodilni politiki, ko 
se srečajo za kakšno uro na tenisu 
ali nogometni tekmi.
Oboji so prišli do spoznanja, da bo

treba malce popustiti, sicer ni videti 
rešitev

Boj za
priznanje
Slovenije
Poglavitno vprašanje nedorečene 
meje med Hrvaško in Slovenijo 
v Istri in na morju se pojavi po 
osamosvojitvi, po 25. juniju 1991, 
ko je Slovenija, da bi jo svet priznal 
kot samostojno in neodvisno državo, 
javno priznala medrepubliške meje v 
okviru nekdanje SFRJ.
Glavni problem je nastal, ker meja, 
zlasti na morju na morju, ni bila 
določena. Zaselke pa so si Hrvatje 
medtem tako rekoč že prisvojili.
Od takrat pa do danes je bilo 
veliko zamujenih priložnosti, 
veliko diplomatskih drobtinic, ob 
premalo poznavanja pomorskega 
prava, neučinkovitih diplomatskih 
not, predvsem pa smo Slovenci 
podcenjevali nacionalni ponos 
Hrvatov, njihove balkanske manire, 
nič konkretnega pa nam ni mogla 
ponuditi tudi EU oziroma njena 
Evropska komisija, ki se še danes 
izmika in pravi, da bo pomagala, hkrati 
pa daje vedeti, da gre za dvostranska 
vprašanja, ki jih morata Hrvaška in 
Slovenija rešiti kar sami ali pa se naj 
prepustita odločitvi tretjemu. Pobuda 
s strani Slovenije glede posredovanja 
tretjega je bila že dana in Hrvaška jo 
sprejema.

Pogajanja s 
Hrvati bodo 
še trajala
Ko sem pred nekaj letina na 
razpravi o meji v Ljubljani vprašal 
nekdanjega zunanjega ministra dr. 
Frleca, ali ne bi kazalo rešiti spornih 
mejnih vprašanj med Hrvaško in 
Slovenijo v Istri in na morju še pred 
polnopravnim članstvom Slovenije 
v Evropski uniji je minister zamahnil 
z roko in dejal, da taka pogajanja 
lahko trajajo tudi 50 let. Danes bi 
lahko rekli, daje imel še kako prav. 
Od osamosvojitve Slovenije do 
danes je minilo že 16 let pa smo še 
vedno tam kjer smo bili. Tu in tam 
uprizorijo velika prijateljska srečanja 
stravi pa se ne premaknejo.

Veliko 
teorije in 
premalo 
strokovnega 
znanja
Občutek imamo, da v Sloveniji glede 
južne meje in njene zgodovinskosti 
predvsem veliko teoretiziramo, 
navajamo zgodovinska dejstva, 
pišemo bele knjige, vabimo 
znamenite tujce na pomoč, Hrvatje 
pa ta čas odlično oblikujejo teren 
za „pogajanja“. 13. junija 1999 si 
je v spremstvu tedanjega ministra 
za zunanje zadeve dr. Borisa Frleca 
Piranski zaliv ogledal tudi ameriški 
državni sekretar William Perry, ki 
so mu v Marini Portorož priredili 
slavnostno kosilo z brancinom ujetim 
prav v Piranskem zalivu, ki ga je 
ameriški diplomat zelo pohvalil. Ža 
zaliv pa je dejal le „Very beautifull" 
- in po obisku Zagreba dokončno 
obupal.

Nekoč velika občina Piran
Zgodovinskost velike občine Piran so prekinile jugoslovanske 
oblasti leta 1956 s sklepom, da postaneta katastrski občini Kaštel in 
Savudrija sestavni del hrvaškega ozemlja! To je bilo ključno dejanje 
brez povratka na stare katastrske meje. Ali pri tem kriviti Kardelja 
in Bakariča je povsem nepotrebno vprašanje, ker se je po viharnih 
letih po vojni govorilo le o enotni Jugoslaviji.
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Hrvatje bodo rekli „ pa saj je to, kar 
si Slovenci tako vneto želite, že dolgo 
naše. Savudrijo ste nam že davno 
tega podarili". Zaselke vzamemo, 
ker so tako ali tako že naši, morja pa 
vam dragi Slovenci ne damo v celoti, 
morda le 3/4. Bomo videli, rečejo 
slepi.

Hrvatje so 
nas spodili 
čez most!
Glavna napaka mlade Slovenije je 
bila storjena leta 1992, ko smo se 
umaknili s terena prek mostu in na 
tem mestu dopustili gradnjo hrvaške 
(začasne) mejne kontrolne točke, 
torej na slovenskem ozemlju, kije tam 
tudi še danes in bo kot kaže še naprej. 
Tam še vedno stojijo tudi „Jorasova“ 
cvetlična korita mimo katerih mu 
bodo hrvaški mejni policisti kot 
kaže dovolili hoditi verjetno vse do 
uvedbe schengenskega režima.

Kdo v resnici 
upravlja s 
slovenskimi 
zaselki?
De facto z njimi upravlja Hrvaška, 
mi pa vedno znova pravimo, da so na 
slovenskem ozemlju.
Hrvaška prodaja kmetijska zemljišča, 
za katera pravimo, da je lastnik 
Sklad kmetijskih zemljišč RS in s 
tem grobo krši dogovorjena pravila 
nič ukrepati dokler ni določena 
fiksna meja. V Piranskem zalivu, za 
katerega pravimo, da sodi v celoti k 
Sloveniji, gojijo školjke in priznavajo 
le sredinsko črto. Pri tej nesrečni črti 
vedno znova najkrajšo potegnejo 
slovenski ribiči. Za nameček Hrvaška 
vzpostavlja tudi ekološko-ribolovno 
cono v Jadranu, kar bo zagotovo tudi 
udarec za piranske ribiče in ladijske 
prevoze.

Sloveniji ostajajo torej le nekatera 
trdna zgodovinska dejstva, da je vse 
to bilo nekoč naše, piransko, na 
katerih moramo vztrajati na bodočih 
pogajanjih, saj nam to tudi omogoča 
drugi odstavek 15. člena konvencije 
OZN o pomorskem mednarodnem 
pravu.

Za prestop 
meje ni 
posebnih 
olajšav
Večina predlogov o uvedbi olajšav 
pri vstopu v prostor EU (evidenčni 
kartoni, osebne izkaznice) je padla v 
vodo. Na mejnih prehodih pri vstopu v 
EU bo (razen za domačine, ki imajo na 
obmejnem območju svoja zemljišča) 
edini veljavni dokument potni list, v 
katerega bo meini policist udaril pečat 
z vstopnim datumom. Propadla ie tudi 
inačica tako imenovanih turističnih 
con ts prostimi prehodi) na obmejnih 
območjih.
Vizume za državljane tretjih 
držav bodo izdajala diplomatska 
predstavništva Slovenije.
Schengen potrjuje status, lokacijo 
in točno določeno območje zunanje 
meje Evropske unije. Tudi na morju, 
kajti v Kanegri vsaj še deset let 
ne bo Evropske unije, zato bodo 
posebni mejni policijski kontroli 
lahko podvrženi tudi vsi tisti, ki 
želijo preplavati Piranski zaliv brez 
dokumenta obešenega okrog vratu.

Civilna 
družba 
Slovenije za 
mejo v Istri 
opozarja
Južna meja je bila začrtana pod 
vprašljivimi okoliščinami, zato je 
pravno neveljavna!

V knjižici “Celovita bela knjiga o 
pravični meji v Istri”, ki jo je oktobra 
2006 izdala Civilna družba Slovenije 
za mejo v Istri (predsednik prof. 
Frane Goljevšček) je zapisanih kar 
nekaj poudarkov, ki bi jih kazalo 
upoštevati, če bo končno tudi res 
prišlo do mednarodne arbitraže.

Sedanja (na več odsekih nedorečena) 
južna meja je bila začrtana pod 
vprašljivimi in nesprejemljivimi 
okoliščinami s tako imenovano

Vzpostavitevzunanjemeje 
EU1.1.2008 na obstoječih 
mejnih prehodih
Niti enega resnega namiga ni bilo, da bi zunanjo mejo EU prestavili 
nekoliko južneje v hrvaško Istro, na primer v Kaštel ali Savudrijo. 
Kot lahko že sedaj vidimo mejna prehoda ostajata na lokaciji, na 
kateri delujeta že 16 let. Na tem področju torej nobene spremembe. 
Slovenija je tako zamudila že dve resni priložnosti; ob osamosvojitvi z 
ustavno izjavo o priznavanju republiških mej in jo bo izgubila tudi ob 
uvedbi schengenskega režima, ker ni zagotovila pomika mej na točke 
nekdanjih katastrskih območij občine Piran.
S 1.1. 2008 bo namreč na slovenskem ozemlju in na morju (s 1.3. 2008 
Pa tudi v zraku) začel veljati schengenski mejni režim, ki ga v celoti 
narekuje Bruselj. Tudi logistika v bistvu že deluje. Vzpostavljene bodo 
strogo varovane zunanje meje Evropske unije na sedaj že razširjenem 
in posodobljenem mednarodnem prehodu Dragonja ter v Sečovljah, 
na morju, letališču Sečovlje ter v koprskem pristanišču. Varovana 

o (in je tudi že) zelena meja. Nadvse odprta Evropa se tako počasi 
hermetično zapira.
Z mejnih prehodov med Italijo in Slovenijo ter Avstrijo in Slovenijo 

odo 1.1. 2008 mejni odšli policisti, carinikov pa tam že dolgo ni več. 
sakomur iz tretjih držav, ki bo uspel prestati strogo mejno kontrolo 

na Dragonji ali v Sečovljah (ter tudi drugje na mejnih prehodih med 
ovenijo in Hrvaško), se odpira pot v velik enotni prostor EU brez 

— ela ln kakršne koli posebne dodatne kontrole.

administrativno mejo, ki je bila 
partijsko določena in na več odsekih 
grobo vsiljena ter nikoli sprejeta in 
potrjena v Skupščini FRLJ, kot je 
zahtevala tedanja ustava, ali kasneje 
v Skupščini SFRJ, kar pomeni, da je 
pravno neveljavna, ugotavlja Civilna 
družba.
Med osamosvojitveno vojno se nihče 
od slovenskih politikov ni resno 
ukvarjal z vprašanjem južne meje. 
Temeljna ustavna listina , sprejeta 
25. 6. 1991, govori, daje meja med 
Slovenijo in Hrvaško “v okviru 
nekdanje SFRJ”, s čimer ničesar 
ne določa. Pomeni pa, da je mejo

Na morju še vedno 
ni pravične meje, 
schengenski režim pa 
je pred vrati.

potrebno šele doreči in določiti na 
osnovi vseh argumentov. Zanimiva 
je ugotovitev Franeta Goljevščka, 
da tudi večkrat uradno izrečena 
trditev, da sta Temeljni ustavni listini 
Slovenije in Hrvaške identični, ne 
drži! V hrvaški listini določno piše, 
daje državna meja med republikama 
nekdanja administrativna meja. Zato 
sta listini v velikem razkoraku.
Piše tudi, da je takratni predsednik 
vlade RS Lojze Peterle leta 1992 
odločil predlagati Hrvaški, da naj 
bo meja v Istri takšna kot sta se o 
njej desetletja prej domenila Kardelj 
in Bakarič. Predlog na srečo ni bil 
sprejet.
Leta 2002 sta Drnovšek in Račan 
izdelala sporazum, po katerem naj bi 
obveljala Kardelj-Peterletova meja, z 
dodatkom, da se tretjina Piranskega 
zaliva in trije zaselki na levi strani 
Dragonje (Bužin, Skrile in Mlini) 
odstopijo v korist Hrvaške.
Bela knjiga, ki jo je predstavil zunanji 
minister Rupel, naj bi bila napisana 
zato, da se pomiri poslance.
Piše tudi, da morajo slovenski 
politiki upoštevati mentaliteto

hrvaškega značaja in se nanj pravilno 
državotvorno odzivati. Hrvaško 
moramo obravnavati po enakih 
merilih, kot druge države. Sosedstvo 
nima posebnega statusa, ko gre za 
državotvornost ali nacionalni interes.

V Piranu bi 
morala biti 
najmanj trije 
pomembni 
dokumenti
“Ruplova" Bela knjiga je predstavila 
samo dva pomembna dokumenta, 
ki govorita v prid pravične meje na 
območju Istre:
Spomenico občinskega ljudskega 
odbora Piran za ponovno priključitev 
savudrijskega predela k občini 
s staro občinsko mejo. Namreč 
bivša meja občine Piran je vodila 
na jugozahodni strani približno po 
sredini Savudrijskega polotoka in 
dalje v smeri južno od reke Dragonje 
ter je zajela Piranski zaliv v celoti. 
Savudrijski severni predel je pripadal 
piranski občini stoletja, vse do leta 
1945 in je predstavljal z ostalim 
delom občine zaključno gospodarsko 
in upravno celoto.
Drugi pomemben dokument je Odlok 
Skupnosti obalnih občin o morskem 
ribištvu, sprejet 12. 11. 1987.
Ta med drugim razširja oziroma 
določa območje zaliva do Kanegre 
in rta na Savudriji.
Tretji, tudi pomemben dokument, 
ki ga menda ni več, je peticija 
Savudrijcev, ki so po razpadu STO 
zahtevali ponovno vzpostavitev 
stare meje občine Piran. Takratni 
predsednik Skupščine občine Piran 
Davorin Ferligoj je z omenjenim

dokumentom dvakrat šel Edvardu 
Kardelju z namenom, da bi se krivična 
razmejitev popravila, vendar ga je 
ta grobo zavrnil z očitkom, da ruši 
enotnost med narodi Jugoslavije, v 
kateri bodo notranje meje v doglednem 
času odpravljene.
Seveda pa to ni vse. Dokument 
Hidrogravskega inštituta
jugoslovanske vojne mornarice v 
Splitu o popisu svetilnikov omenja, 
da je (bil) svetilnik na rtu Savudrije 
slovenska lastnina!
Potem je tudi še zanimivo vprašanje 
glede ozemlja (27 hektarjev) na 
Savudrjjskem polotoku, ki ga je 
Občini Piran podaril švicarski 
državljan gospod Caccia. Zahvalni 
zapis donatorju na kamniti plošči v

Mednarodni mejni 
prehod Dragonja
predstavlja točko med 
notranjo in zunanjo 
mejo Evropske unije.

piranski občinski stavbi pa očitno 
nič ne pomaga, ker menda še danes 
ni pravno veljavnega originalnega 
dokumenta, darilne pogodbe ali druge 
originalne listine, s katero bi občina 
lahko dokazovala lastništvo nad tem 
ozemljem. Lastništvo zemljišča pa še 
ne dokazuje, daje to ozemlje v državi 
Sloveniji.

EU nima 
mandata
Evropska komisija nima ne mandata 
ne instrumentov, da bi lahko reševala 
obmejna vprašanja med Slovenijo 
(članico EU) in Hrvaško. Torej od 
EU ne moremo pričakovati, da bo 
določila kriterije za pravično mejo v 
Istri, vsekakor pa nam lahko svetuje. 
Slovenija mora torej zbrati pogum in 
pristati na s hrvaške strani že večkrat 
ponujeno arbitražo.

Franc Krajnc

Tabla na mostu čez kanal Sv. Odorica: 
Dobrodošli v Evropski uniji.

Na savudrijskem svetilniku 
visi Hrvaška zastava. Dostop 
prepovedan.



Stran 4

I W

primorski u¥p Avgust 2007

Država pri obdavčitvi 
igralništva ne bi smela 
delati razlik
Magična ponudba največje ameriške igralniške 
družbe Harrah‘s Entertainment, ki želi na Goriškem 
zgraditi megazabavišče, katero naj bi letno obiskalo 
6 milijonov gostov, ne sme zmesti ministra za finance, 
ki je že pripravil novo degresivno davčno lestvico, ki 
je kot vse kaže pisana na kožo novega megazabavišča, 
katerega sestavni del bo tudi nova igralnica.
Edino prav bi bilo, da bo HIT (država) večinski lastnik 
te nove igralnice, glede ostale gospodarske dejavnosti v 
megazabavišču, ki tudi podleže zakonu o gospodarskih 
družbah, pa to z vidika države (in lastništva) ni tako 
pomembno.
Sedaj, ko je starejša podpredsednica 
naj večje igralniške verige na svetu 
Harrah‘s Entertainment, gospa 
Jan Jones, na obisku na Goriškem 
v bistvu prepričala tudi najbolj 
skeptične (razen župana Ajdovščine, 
ki zatrjuje, da bi megazabavišče moral 
graditi HIT sam), je zadeva prišla 
že tako daleč, da zahteva resnejšo 
osvetlitev statusne in finančne 
plati tega obetavnega projekta. Bo 
megazabavišče samostojna zasebna ali 
državna družba? Bo povezana s Hitom 
in če bo, kakšno bo njuno kapitalsko 
razmerje? Bo država res morala 
popuščati tudi na davčnem področju 
in z novo davčno lestvico otežila 
poslovanje obstoječih igralnic in kaj 
lahko pričakujejo okoliške občine, ki 
imajo pravico do koncesije?
Doslej objavljeni številni novinarski 
prispevki, mnenja in študije, pa tudi 
opozorilačeš,daboigralništvoprineslo 
tudi socialne, sociološke probleme, 
celo propad družin - zameglijo 
sliko o tem, ali smo kot država sploh 
sposobni ubraniti svoja stališča, 
dosedanjo igralniško zakonodajo, ali 
pa bomo zaradi obetavnih napovedih 
o milijonskih davčnih prihodkih, ki se 
bodo stekali v državni proračun, tujim 
investitoijem popuščali do te mere, da 
bodo ogrozili že obstoječe igralnice v 
Sloveniji?
Vprašati bi se morali zakaj je 
ameriška igralniška družba izbrala 
prav Goriško, kjer že deluje HIT in 
ne na primer območje severne Italije, 
ki je dosti bolj obljudeno, pa tudi 
standard tamkajšnjih prebivalcev, 
potencialnih igralcev, je višji. In še, 
odkod namerava igralniška družba 
pripeljati letno okoli 6 milijonov 
novih obiskovalcev?
O davčnih odpustkih se z italijansko 
vlado verjetno niti pogovarjati ne 
bi mogli, poleg tega pa je na severu 
Italije že dovolj igralnic in bi ameriška 
multinacionalka naletela tudi na 
ostro konkurenco, ki je na Goriškem 
ne bi imela, zlasti, če bi si uspešno 
statusno (in ekonomsko) podredila 
HIT. Država mora torej z zakonskimi 
predpisi zagotoviti, da bo večinski 
del osnovnega kapitalskega vložka 
v rokah Hita, kajti vedeti mora, da 
moč kapitala vedno obvladuje tudi 
politiko!
Ne nazadnje bi se morali vprašati 
zakaj k nam v Slovenijo ne silijo 
investitorji, ki bi namesto trgovin in 
igralnic gradili tovarne? Slovenija 
je sedaj že polna tujih podjetnikov, ki 
pri nas na veliko razvijajo terciarno 
dejavnost, pri čemer lahko na hitro 
veliko zaslužijo in malo tvegajo, saj 
so v bistvu le posredniki.

Igralništvo v Novi 
Gorici je zasnoval 
Casino' Portorož
Igralništvo v Novi Gorici je leta 1983 
vzpostavil portoroški Casino1, ko 
je v hotelu Park odprl salon igralnih 
avtomatov.
Pozneje je v Novi Gorici iz tega 
nastalo je veliko podjetje HIT (Hoteli 
- Igralništvo - Turizem), kije v zadnjih 
25 letih dodobra razvilo dejavnost, 
od katere ima največ država, ki je 
leta 1997 igralnice tudi dokončno 
podržavila in vpeljala različne

davščine; davek od iger na srečo 
(18%), koncesijske dajatve in druge 
davke, kar znaša skupaj 32% davščin. 
Igralnice morajo odvajati davke pred 
delitvijo, torej od bruto prihodkov in 
so zato v povsem drugačnem položaju 
kot ostale gospodarske družbe.

So nove davčne 
stopnje res 
pisane na kožo 
prihajajočemu 
megazabavišču?
Za ameriško igralniško družbo 
naj bi bil povprečni 32-odstotni 
davek od bruto realizacije, ki ga 
sedaj plačujejo slovenske igralnice 
(HIT in Casino1 Portorož), občutno 
previsok. Naš minister za finance 
dr. Andrej Bajuk se je očitno uklonil 
zahtevi in finančno ministrstvo je 
že pripravilo nov davčni scenarij, 
predlagane povprečne davčne stopnje 
(od 17,5 do 27,0 %) za ocenjene bruto 
igralniške prihodke v prvih petih 
letih, za katerega se lahko mirne duše 
reče, da je pisan na kožo prihajajoči 
ameriški igralniški multinacionalki, 
saj scenarija sicer verjetno sploh nebi 
bilo. Namreč tista igralniška družba, ki 
bo dosegla letno 303 milijone evrov 
bruto igralniških prihodkov ali več 
(ogromna številka), bo odštela državi 
le 17,5 % davka od iger na srečo. 
Manj ko bo družba dosegla prometa, 
višja bo davčna stopnja. Na primer pri 
bruto realizaciji 152 milijona evrov 
bo treba odšteti kar 27% davka. 
Predsednik družbe HIT mag. Niko 
Trošt v Gospodarsko-finančnem 
tedniku Dela govori o malce drugačni 
degresivni davčni lestvici, ki naj bi 
znašala v razponu od 32 do 17,5 
odstotka. Če bodo davčne stopnje 
enako obvezujoče za vse igralnice 
v Sloveniji je povsem jasno, da bi 
lahko družbi HIT (če ne bo počasi 
zlita s Harrah‘s Entertainment) in 
Casino1 Portorož doživljali težke čase 
in počasi ekonomsko opešali, saj v 
primerjavi s Harrah‘s ne bi mogli 
doseči tako visokega prometa in bi 
torej na nek način bili kaznovani. 
Povsem verjetno je, da bo prihajalo 
tudi do novih marketinških prijemov 
in prelivanja igralniških gostov. Za 
državo, ki bo prejela enako vsoto 
davkov, ali celo več, pa to ni naj ne bi 
bilo bistveno.

Magister Širše: 6 
milijonov gostov je 
iluzija
Mag. Janez Širše, direktor 
Mednarodnega inštituta za turizem v 
Ljubljani ugotavlja, daje igralništvo 
glede prihodka izjemno pomembno 
za razvoj turizma, vendar mora biti ta 
dejavnost s strani države nadzorovana. 
To ne nazadnje ugotavljajo vsi. V 
intervjuju v FT plus Širše meni, da je 
6 milijonov gostov, ki bi letno obiskali 
novo megazabavišče na Goriškem, 
preveč^ utopična napoved. Morda pa 
le ni. Če HIT letno obišče 3 milijone 
gostov, jih bo kakšen milijon zagotovo 
zbezljal v sosednje megazabavišče?

Franc Krajnc

Prerivanje za kapitalom
V kapitalističnem družbenem redu, ki ima svoje dolge 
korenine na zahodu, je glede lastnine, vodenja in 
nadzora poslovanja in delitve dobička skorajda vse 
popolnoma jasno.

V Sloveniji, kjer smo kapitalistični družbeni red potihoma uvedli hkrati 
z osamosvojitvijo, izpeljali zakonodajo o preoblikovanju družbenega 
(nikogaršnjega) premoženja, pa je vse skupaj le malce drugače.
Država si je prek dveh skladov vzela svoje in ni dovolila olastniniti 
pomembnega dela družbenega bogastva v obliki stavb, kulturnih objektov in 
podobno. Finančni eksperti so ocenili vrednost družbenega premoženja in kot 
protivrednost med državljane razdelili certifikate v zneskih glede na starost 
posameznika, pri tem pa so se očitno pošteno ušteli, saj je nastala velika „čma 
luknja". Da bi jo lahko zapolnili je morala država prodati še kar nekaj takrat že 
njenega premoženja.
Čeprav radi trdimo, da je (bil) slovenski sistem lastninjenja družbenega 
premoženja med vsemi tako imenovanimi tranzicijskimi vzhodnimi državami 
najboljši, najbolj pošten, so ostale številne čeri, ki sojih znali dodobra in spretno 
izkoristiti predvsem tisti, ki so bili v času lastninjenja najbliže informacijam 
kako bo potekalo preoblikovanje družbenega premoženja v zasebno ali državno. 
Radi rečemo, da so bili pri koritu.
Okrog milijon slovenskih državljanov kar nekaj časa ni vedelo kaj početi s 
certifikatom in le redki srečneži so jih lahko vložili v gospodarsko močne in 
perspektivne firme ter od tega tudi nekaj na koncu imeli. So družine, ki so si 
za dobro naložen certifikat kupile po dva avtomobila, tisoči pa so dobili le za 
sladoled.
Od znanega milijona certifikatov so nekateri, ki so si od prodaje ali nakupa 
obračunavali „papimato“ posredniško provizijo, te papirnate certifikate vlagali 
v podjetja, kupovali in barantali, odlično živeli. Pidi, ki so se pozneje prelevili 
v holdinške zasebne družbe, so le ena od teh zgodb. Vprašajte gospoda Valanta 
(NFD) kolikšno je njegovo zasebno premoženje?
Revni delavski razred je poceni prodajal svoje certifikate in se tako v mnogih 
primerih veliko prezgodaj poslovil od lastništva ali solastništva „svojega“ 
podjetja in naenkrat skozi noč spoznal nove lastnike. Takšno napako so naredile 
Primorske novice!
Zakon o lastninjenju je omogočal tudi odkup določenega družbenega 
premoženja v podjetju s 50-odstotnim popustom, kar pa so lahko izkoristili le 
najbolj premožni, običajno takratni direktorji, ki so si pri banki sposodili denar, 
garancijo pa je dalo celo podjetje, ki je bilo predmet tovrstnega lastninjenja! 
Poseben primer je tudi Banka Koper. Srečneži so njene delnice kupili po 1000 
tolarjev, čez nekaj časa pa sojih prodali za skoraj sto krat višjo ceno! Kdo je tu 
obogatel je znano.
Odličen dokaz kako so nekateri posamezniki prišli do bajnega bogastva. 
Novopečeni lastniki, ki so bili hkrati tudi bančni dolžniki - in če so bili tudi 
na čelu uprave podjetja, so prejemali določen odstotek nagrade za dobro 
poslovanje (običajno 5% od dobička), glede na solastništvo pa seveda tudi 
delež na letnem dobičku delniške družbe (dividende), da ne omenjamo dobrih 
mesečnih prejemkov. Pomagala jim je tudi država, ker nekaj časa ni dovolila 
delitve dobička - in ko se je to končno le zgodilo, so bile delitve ponekod 
naravnost fantastične.
„Ubogi dolžniki"- takrat že managerji - so na tak način z lahkoto poravnali 
bančni dolg, pri tem pa se jim je celo povečal lastniški delež.
Slovenska posebnost so bile tudi tako imenovane by-pass firme. Dogajala so se 
„tržna osiromašenja podjetij, ki jim je bil določen propad, da bi jih lahko potem 
čim ceneje odkupili. Nič novega ne bom povedal, če omenim tiho preusmeritev 
že sklenjenih poslov ali izkoriščanje tržnih ugodnosti, poznanstev in prenos 
teh na zasebno novoustanovljeno zasebno podjetje. Tudi pri tem poslu niso 
nikogar zaprli.
Danes priča menedžerskemu prerivanju in prepirom v upravah delniških družb, 
na primer v termah Čatež ali v Palomi, ko so morali direktorici omogočiti vstop 
v njeno pisarno celo varnostniki. V ozadju je seveda kaj drugega kot želja po 
prevladi nad obstoječim kapitalom.
V Sloveniji še nismo dosegli preglednosti lastništva, še zdaleč ne poznamo 
pravih lastnikov kapitala, podjetij in čez kakšno leto dve bo vse kristalno jasno. 
Le malce začudeno bomo ugotavljali kako je lahko nekdo v tako kratkem času 
prišel do bajnega bogastva, do katerega navaden mezdni delavec ne bi mogel 
priti niti v sanjah.

Franc Krajnc

54. Gostinsko turistični zbor 
Slovenije bo v Podčetrtku
Priprave na tradicionalno veliko vseslovensko srečanje gostinskih delavcev, 
Gostinsko turistični zbor (GTZ) Slovenije, so v polnem teko, sporočajo iz 
Turistično gostinske zbornice. Letošnji, že 54. GTZ bo v Termah Olimia 
v Podčetrtku od 8. do 10. oktobra. Pravilniki in prijavnice so objavljeni 
na spletnem portalu www.gzs.si/turizem. Informacije dobite pri Srečku 
Kokliču , tel. 01 5898 226, e-pošta: srečko,koklic@gzs.si. Kot sporočajo je 
treba prijavnice za tekmovanja odposlati (verjetno na Turistično gostinsko 
zbornico, Dimičeva 13, 1504 Ljubljana) ali po e-pošti, do 8. septembra 
2007.
Tudi letos bodo podelili priznanja za kakovost in uspešnost podjetjem in 
posameznikom. Prijave je treba oddati najkasneje do 31. avgusta 2007. 
Prosijo, da eno podjetje ne predlaga več kot dveh priznanj, zlasti v kategoriji 
IV - priznanje gostinskim in turističnim delavcem.

Novost vlakec se ni obnesla
Komaj smo v Primorskem utripu uspeli zapisati nekaj obetavnih besed o 
piranskem vlakcu, ki je nekaj dni vozil na relaciji mesto Piran - parkirišče na 
Fomačah, že so ga ukinili in to iz več razlogov, zlasti pa tudi zaradi prevelikih 
stroškov. Ta isti vlakec pa sedaj že prevaža izolske turiste in domačine na relaciji 
Izola-Belvedere. V Piranu sedaj vneto razmišljajo kaj jim je storiti, da bi bil 
dostop do mesta hitrejši in prijetnejši - in po možnosti brezplačen. Nejeverni 
Tomaži (ni mišljen Tomaž Gantar) dvomijo o kakšni pametni rešitvi vse do 
izgradnje ustrezne garažne hiše in ustrezne prometne povezave z mestom. Do 
takrat bodo pač redarji, zlasti na vrhuncu turistične sezone, prisiljeni tik pred 
vhodom v mesto pri zloglasni zapornici namesto dobrodošlice, preusmerjati 
turiste na parkirišča zunaj mesta, ki so tam povečini zasedena. Številni se 
obrnejo, ne da bi videli to naše lepo mesto in kaj pojedli ali popili.

Sramotno nizke 
plače v gostinstvu

Pogajanja 
so zastala!
Najnižja plača gostinskega 
delavca (I. razred) znaša 
338,79 evra, za IV. razred 
(natakar, kuhar) 464,40 , 
za V. razred (gostinski ali 
turistični tehnik) 525,12 
evra. Sindikat delavcev v 
gostinstvu zahteva povišanje 
izhodiščnih plač za 2,5% za 
vse zaposlene, delodajalci, v 
njihovem imenu Turistično 
gostinska zbornica, pa bi za 
predlagana odstotka povečali 
le najnižje - izhodiščne plače. 
Ali res že primanjkuje 
gostinskih delavcev?

Če nekdo prejema mizemo plačo 
se težko sprijazni z medijskimi 
informacijami o delitvi bajnih 
dobičkov, nagrad, sejnin in vsega, 
kar “pripada” predsednikom uprav, 
predsednikom in članom nadzornih 
odborov, ko pa gre za kakih deset 
evrov mesečne povišice delavcu 
nastane velik problem kako bo 
podjetje to zmoglo. Ni treba posebej 
poudarjati, daje nezadovoljen delavec 
tudi nezainteresiran delavec in deluje 
s tihim odporom do lastnikov.
Socialni partnerji, predstavniki 
delodajalcev in delojemalcev so se že, 
kot poročajo iz Turistično gostinske 
zbornice (predsednik UO Danilo 
Daneu), februarja začeli pogajati o 
dvigu plač v dejavnostih turizma 
in gostinstva, vendar do danes 
neuspešno. Strinjali so se, da naj bo 
letošnji dvig najmzjih (izhodiščnih) 
plač 2,5 odstoten in da se to uresniči 
že pred začetkom glavne sezone - s 
plačami za junij 2007, ki jih delavci 
prejmejo v juliju. Niso pa se strinjali 
s predlogom sindikatov gostinstva in 
turizma o 2,5 odstotnem dvigu vseh 
osnovnih plač. Tako so vsi predlogi 
postali mrtva črka na papirju, delavci 
(natakarji, kuharji, sobarice) pa še 
naprej prejemajo mizeme plače 
(povprečno okoli 600 evrov) in 
to skupaj z delom ob nedeljah in 
praznikih, deljenim delom (tako 
imenovane nadure, ali kot jim pravijo 
razmejitvene ure, gredo na zalogo in 
jih delavec koristi, ko ni dela).

Avgusta 
nadaljevanje 
s sindikalnimi 
aktivnostmi
Da bi dosegli svoje, so sindikati že 
julija začeli z grobimi sindikalnimi 
aktivnostmi (v Portorožu s 
transparenti), ki naj bi jih še 
pospeševali po 15. avgustu, govori pa 
se tudi o stavki za Silvestrovo? 
Podjetja, ki poslujejo dobro in imajo 
tudi dovolj likvidnih sredstev, bi 
lahko take probleme rešila že zdavnaj, 
podjetja, ki pa so v izgubi bi seveda 
vsak dvig - tudi osnovnih plač, pahnil 
še v večje težave.
Vprašanje, ki prihaja vedno bolj v 
ospredje, je tudi, ali res v Sloveniji 
že primanjkuje gostinskih delavcev. 
Kot nam je povedala Majda Dekleva, 
direktorica Turistično gostinske 
zbornice, v Sloveniji v gostinsko- 
turistični dejavnosti že dela 4000 
tujcev, potrebovali pa naj bi jih še 
okoli 6000. Po zakonu o gostinski 
dejavnosti tudi ni več potrebno šolanje 
gostinskih delavcev za pridobitev 
kvalifikacije ali tehniške izobrazbe in 
je prepuščeno podjetjem, kakšen kader 
bodo zaposlovala. Takšen, po našem 
mnenju zelo neprepričljiv ukrep, bo 
še poslabšal izobrazbeno strukturo 
gostinskega kadra v Sloveniji, 
posledično pa bo padala tudi kakovost 
storitev.
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Javno pismo Hotelom Bernardin
Lastniki poslovnih prostorov (22) v trgovski ulici Bernardin so 24. julija 2007 
poslali upravi Hotelov Bernardin javno pismo, v katerem zaskrbljeno ugotavljajo 
upadanje prometa v njihovih poslovnih prostorih. Zaradi, kot pišejo, previsokih cen 
parkirnine in zahtevajo tudi določitev parkirnih mest za svoje poslovne prostore in 
stranke.

Lastnike zastopa Arben 
Zlatarstvo, Obala 2.

tem območju je tudi v interesu Hotelov Bernardin, zato 
smo posredovali pri pristojnem občinskem organu in 
pri županu, da se zadeve na primeren način uredijo. 
Vsekakor bomo v Hotelih Bernardin vztrajali na 
ureditvi parkirnih razmer, smo pa naprej pripravljeni 
na dialog, predvsem o izboljšavah, ki bi bile 
obojestransko in nikakor ne enostransko, koristne. 
V ta namen smo pripravljeni nekoliko znižati ceno 
parkirnine na parkirišču Pirat in na ta način prispevati 
k skupnim interesom.
Razmišljamo tudi o dolgoročni rešitvi glede parkirišča 
za vaše potrebe, vendar je za to potreben pozitiven 
pristop kot tudi finančna podpora pri ureditvi tega 
parkirišča, ki se nahaja na lokaciji ob sedanjem 
odlagališču smeti", so zapisali Hoteli Bernardin.

Zapornica deluje, parkirišče 
sameva.

Takole pišejo: “Odkar 
so Hoteli Bernardin 
d. d. uvedli nov parkirni 
režim in visoko 
parkirnino za naše 
kupce na spodnjem 
glavnem vhodu v 
kompleks Bernardin, se 
je v naših poslovnih 
prostorih precej 
zmanjšal obisk, upadla 
pa je tudi prodaja 
blaga in storitev, kar 
lahko dolgoročno 
ogrozi naš poslovni
obstoj” pišejo. Lastnike zastopa Arben Seli
“Lastniki poslovnih 

prostorovugotavljamo,
da nimamo zagotovljenih parkirnih mest za lastne potrebe in 
tudi ne za svoje kupce. Določena območja v spodnjem delu 
kompleksa, na katerih so pred sprejetjem novega režima 
lahko brezplačno parkirali gostje ali naši kupci, ste zaprli z 
zapornicami, s čimer ste ustvarili dodatno gnečo, parkirišče 
tik pred vstopom v vaš kompleks pa je največkrat celo 
prazno!
Pot, ki pelje do zapornice pred trgovsko ulico, kjer stoji tabla 
z napisom “Vstopate v kompleks Bernardin ”, je javna pot in 
je, zlasti poleti, zatrpana z razno raznimi vozili, med katerimi 
so tudi vozila vaših gostov. To je še en dokaz, da moramo 
problematiko reševati skupno, v soglasju z vsemi pristojnimi, 
zato bomo tudi od Občine Piran zahtevali novo ureditev 
parkirnega režima na javni poti.
Dejstvo namreč je, da smo lastniki poslovnih lokalov s takšno 
parkirno politiko ostali brez brezplačnih lastnih parkirišč 
in možnosti rezervacij parkirnih prostorov za naše kupce”, 
so med drugim zapisali lastniki poslovnih prostorov, ki 
predlagajo pogovor za skupno rešitev nastale problematike.
Navajajo tudi, da ne bi želeli zapisati, da delniška družba 
deluje v nasprotju s skupnimi interesi, da bi poslovni prostori 
v trgovski ulici delovali v ustreznih pogojih optimalno in tako 
prispevali k skupni bolj pestri trgovski, turistični in gostinski 
ponudbi. Predlagali so pogovor in pismo poslali tudi v 
vednost Občini Piran.
Lastnike zastopa Arben Seli Zlatarstvo, Obala 2.

Ogovor Hotelov 
Bernardin
V Hotelih Bernardin bodo vztrajali pri ureditvi parkirnih 
razmer, so pa pripravljeni na dialog

Odgovor na javno pismo, s podpisom predsednika uprave in 
generalnega direktorja Hotelov Bernardin Čedomila Vojniča, 
so lastniki poslovnih prostorov v trgovski ulici Bernardin 
prejeli že po nekaj dneh, 31.7. 2007.

'Razmere, ki jih izpostavljate lastniki poslovnih prostorov 
v trgovski ulici Bernardin v javnem pismu 24. 7. v zvezi 
z uvedenim parkirnim režimom, niso utemeljene, saj so 
prikazane enostransko in ne odsevajo širših pozitivnih učinkov.
Parkirni režim smo uvedli z namenom, da se vzpostavi red in 
zagotovi več parkirnih mest gostom in vsem obiskovalcem 
ter, da se zagotovi varnost in nadzor v hotelskem kompleksu 
Bernardin. Prometna ureditev je bila na tem območju do 
sedaj nenadzorovana in neurejena , kar so mnogi izkoristili 
(brezplačno parkiranje na naših parkiriščih, puščanje vozil 
med vikendi, odpadki in umazanija, hrup itd.) in s tem delali 
škodo našemu podjetju kot tudi posredno lastnikom lokalov v 
trgovski ulici.
Kot odgovorni lastniki parkirišč smo bili dolžni razmere 
urediti, zato so vpeljani ukrepi na področju parkiranja nekaj 
povsem normalnega in običajnega, kar so mnogi v Portorožu in 
Občini Piran že naredili. Gotovo se z navedenim strinjate, saj 
bi podobno odgovorno ravnali tudi vi.
Ocenjujemo, da je sedaj vzpostavljen red, ki ga gosti in 
obiskovalci podpirajo in sprejemajo z razumevanjem. Seveda 
se zavedamo, da so vedno možne tudi izboljšave in pripravljeni 
smo prisluhniti predlogom, ki bi zadevo rešili v obojestransko 
korist”, piše v odgovoru.

vsebino pisma pa se žal ne moremo strinjati. Ne drži 
vaša ugotovitev, da lastniki poslovnih prostorov nimate 
Ugotovljenih parkirnih mest za lastne potrebe, kot tudi za 
svoje kupce. Obstoječa parkirišča so na voljo vsem, tako vam 
p obiskovalcem in prva ura parkiranja je brezplačna za vse.
°leg tega smo vam ob uvajanju parkirnega režima ponudili 

udi mesečne oziroma letne abonmaje, ki so cenovno ugodnejši 
'n so običajna praksa tudi na drugih urejenih parkiriščih. Na 
žalost pa večina te možnosti ni izkoristila. Tudi ugotovitev o 
upadanju prometa v vaših poslovnih prostorih zaradi previsokih 
uen parkirnine se nam zdi nekoliko pretirana. Zagotovo pa je 
uidi ta težava, s primernimi tržnimi prijemi, ki ste jih trgovci 
vesci, rešljiva.
Cesta od Jadralnega kluba Pirat do zapornice pred trgovsko
u ico je javna pot in kot takšna v lasti Občine Piran, ki je pristojna Na glavnem parkirišču prva lira 
za ureditev razmer. Uvajanje prometnega reda in nadzora na brezplačno.

Desno stran javne ceste so zaprli 
s koriti, s čimer pa niso odpravili 
parkirne zmede in gneče.

Vlada se hvali, 
zunanji dolg pa raste
V aprilski 158. številki Primorskega utripa smo 
zapisali, da znaša zunanji dolg Slovenije 19 milijard 
evrov. Sami nismo mogli verjeti, zato smo na koncu 
naslova postavili vprašaj. Kaže, da smo bili v veliki 
zmoti. Številka naše skupne zadolžitve je veliko večja 
in znaša 28 milijard evrov ali 14 tisoč evrov bruto na 
Slovenca. Kaj to v resnici pomeni?

V Sloveniji imamo tako nekakšno kontradiktorno situacijo, ki je dodobra ne 
razumemo predvsem tisti, ki imamo tudi nekaj znanja o ekonomiji. V spominu 
ostajajo besede premiera Janeza Janše in njegovih ožjih sodelavcev o neverjetni 
gospodarski rasti, celo 7,2 % BDP, potema pa v Delovi prilogi preberemo članek 
nekdanjega gospodarskega ministra in sedanjega dekana Ekonomske fakultete 
v Ljubljani, dr. ekonomskih znanosti Maksa Tajnikarja, ki na kratko in jasno 
naslika trenutno gospodarsko stanje v naši državi.

Zajec tiči v grmu investicij
Dr. Maks Tajnikar v uvodniku ugotavlja, „da zajec tiči v grmu investicij" 
ali drugače povedano, bruto družbeni produkt (seštevek vseh realiziranih 
prihodkov...) ima svoje temeljne vire v državnih in podjetniških posojilih 
(pretežno v tujini) in na tej podlagi omogočenih investicijah. Glede zadolženosti 
gre seveda za tako imenovano bruto stanje, saj so tujci nekaj dolžni tudi naši 
državi.
„Ni vlade na svetu, ki se ne bi pred volivci, opozicijo in tujino pohvalila, kako 
pod njeno oblastjo gospodarstvo raste po 7,2 - odstotni stopnji, industrijska 
proizvodnja pa se debeli celo po 11,4 odstotka na leto", piše Tajnikar in poskuša 
stanje osvetliti z več zornih kotov.
Glede investicij piše, da so te že v letu 2006 diktirale rast s svojimi 11,9 odstotka 
rasti, v prvih štirih mesecih tega leta pa so se ti odstotki podvojili. Inšpekcija 
med letošnjimi investicijami odkrije, da so več vlagala gospodinjstva, ko so 
za 18 odstotkov več kupovala nepremičnine in vlagala v delnice, a pravi sunek 
je nastal z investicijami državnih podjetij v nizke gradnje, med katere sodijo 
seveda avtoceste, mostovi.. .Tako so te investicije pognale kar na raven okoli 35 
odstotkov realno glede na lansko leto. In kar je pomembno - vladaje prav s tem 
popeljala gospodarsko rast v rekordne, 7,2 - odstotne višine BDP!
V gospodarstvu je nekaj več optimizma, kar je zelo dobro, toda ni malo ljudi, 
ki menijo, da oni v svojem življenju vseh teh poskočnih uspehov preprosto ne 
opazijo pri sebi doma. To pa še verjetno ne pomeni, da se življenjski standard 
znižuje, čeprav morda že kar okoli 18% Slovencev živi na skrajnem socialnem 
robu.

Mi gradimo ceste, proge...
Če sedanja rast BDP izvira iz hudega investiranja v ceste, stavbe in delnice, 
seveda cvetijo sektorji gradbeništva (po strašljivi 35-odstotni realni rasti) in 
finančnega posredništva ter sektorji, na katere se najprej obesi rast povpraševanja 
iz gradbeništva. Na žalost pa imajo ti sektorji podpovprečno dodano vrednost 
na zaposlenega. Verjamem, da ima Janša svetovalce - ekonomiste, ki bi mu 
lahko take stvari preprosto obrazložili. Res je, da hitra gospodarska rast, ki 
jo spodbuja gradbeni sektor, vpliva na povečanje števila delavcev, a to le v 
glavnem nekvalificirane delovne sile, številni višje izobraženi pa ostajajo brez 
dela!
Posebno poglavje so tudi cene, za katere dr. Maks Tajnikar pravi, da se bodo 
zviševale in da bomo na koncu leta imeli rast cen življenjskih potrebščin 
zagotovo čez 3 odstotke.
Glede posojil piše, da so trenutno pač evropska posojila poceni. DARS veselo 
najema kredite za ceste, prebivalstvo veselo najema kredite za stanovanjsko 
gradnjo. Neto zadolženost podjetij pri domačih bankah je tako danes že skoraj 
za 43 % večja kot lani.
Kljub konjunkturi v tujini in hitri rasti izvoza raste uvoz hitreje od izvoza nasploh 
že od leta 1997, a razkorak postaja vse bolj jasen in vodi do zadolževanja v 
tujini. Tako smo, kot piše dr. Tajnikar, tujini trenutno dolžni 28 milijard evrov 
ali 14 tisoč evrov bruto na vsakega Slovenca. Samo letos je zunanji dolg narasel 
za 4,2 milijarde evrov.
Zgodba je preprosta; za rast, s katero se hvali vlada, smo uporabili dodatne 
investicije, ki imajo temelje v zunanjih kreditih, zanje bi potrebovali dodatne 
prihranke, a kaj ko Slovenci ne varčujemo več toliko. Vprašati bi se bilo treba 
kakšna je danes v resnici zrcalna slike plačilne bilance Republike Slovenije ob 
tako silnih bruto dolgovih in kdo jih bo vračal?

Franc Krajnc

RK noče denarja?
O v a 1 n 
steklen 
posoda 
nalepk 
Rdečega križa 
Piran že od 
spremembe 
domače 
valute polna 
tolarskih 
bankovcev 
in kovancev 
čaka v
Supermarketu 
Mercator v 
Luciji na
izpraznitev.
Kaže, da je nihče ni pripravljen izprazniti in domačo valuto zamenjati v 
evre.
Tolarske bankovce namreč lahko zamenjamo brezplačno - in brez časovne 
omejitve - pri Banki Slovenije, tolarske kovance pa pri banki do konca 
leta 2016.
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Pirančani ocenili
svojega župana
Primorski utrip je v začetku avgusta 
2007 opravil anketo, v kateri smo 
Pirančanom zastavili 8 vprašanj z 
možnostjo 30 različnih odgovorov. 
Anketirani so svoje odgovore tudi 
komentirali. Splošna ocena, ki smo 
jo lahko zaznali je, da so občanke in 
občani pričakovali veliko več, največ 
vprašanih (55%) je odgovorilo, da so 
bolj slabo seznanjenih z dosedanjim 
delom občinske uprave in krivijo 
preslabo obveščanje. 12% vprašanih 
ne zanima delo občinske uprave. TV 
prenose občinskih sej spremlja 20% 
vprašanih, občasno spremlja 33% 
vprašanih, ne spremlja TV prenosov 
47% vprašanih.
Kar nekaj jih meni, da je občinska 
oblast z lahkoto dobila volitve, 
sedaj pa se nekako ne znajde. So pa 
bile tudi pripombe, da je raziskava 
bila malce prezgodaj, ker se uprava 
še ni unesla. Zanimiva je ocena 
župana: Večina (64%) jih meni, da 
le deloma uresničuje obljubljeno, da 
ne uresničuje obljub pa meni 32% 
vprašanih, da v celoti uresničuje

Vprašanja
1. ) Kako ocenjujete delo nove 
piranske občinske oblasti?
a. ) odlično
b. ) dobro
c. ) slabo
d. ) nimam ocene

2. ) Ali ste seznanjeni z dosedanjim 
delom občinske uprave?
a. ) da
b. ) bolj slabo
c. ) nisem seznanjen/a

3. ) Če niste seznanjeni, kaj menite 
kje so pomanjkljivosti?
a. ) preslabo obveščanje o delu 
občinske uprave
b. ) njihovo delo me ne zanima
c. )______________________

4. ) Spremljate TV prenose sej 
občinskega sveta Piran?
a. ) da
b. ) občasno
c. ) ne

5. ) Poznate novo občinsko glasilo 
Občine Piran?
a. ) da, poznam
b. ) ne
c. ) slišal/a sem zanj

6. ) Poznate predvolilni program 
piranskega župana?
a. ) da
b. ) le deloma
c. ) ne

7. ) Menite, da župan uresničuje 
obljubljeno?
a. ) da, v celoti
b. ) le deloma
c. ) ne uresničuje

8. ) Kateremu projektu v piranski 
občini bi dali prednost?
a. ) rešitvi mirujočega prometa in 
izgradnji garažne hiše pred mestom
b. ) izgradnji doma ostarelih
c. ) izgradnji neprofitnih stanovanj
d. ) večji ponudbi v mestu Piran
e. ) večji čistoči
f. ) posodobitvi športne infrastrukture
g. ) ureditvi plaž
h. ) ostalo___________ __

N=180

obljube pa meni 4% vprašanih. 
Zanimivo je bilo tudi vprašanje o 
projektih Občine Piran.
Večina odgovorov 28% (od 7 
vprašanih projektov) govori o 
prednosti glede rešitve mirujočega 
prometa in izgradnji garažne hiše 
pred mestom. Pripombe, ki smo jih 
slišali med anketiranjem (zlasti od 
gostinskih in trgovskih delavcev), 
so tudi takšne češ, da redarji pred 
zapornico preusmerjajo turiste in

morebitne kupce na parkirišče na 
Fomačah, ki pa je največkrat polno. 
Takšnih turistov ne bomo več videli, 
je bilo slišati po Piranu, kjer so bile 
slabše ocene kot naprimer v Luciji. 
Očitajo preslabe komunikacije župana 
z občani, v Luciji bi radi knjižnico in 
tržnico itd.
Piransko občinsko oblast čaka torej 
precej dela, če želi v svojem mandatu 
uresničiti nekaj ključnih zadev, da bo 
mesto lahko zaživelo tudi kot mikavno 
turistično in trgovsko središče.

1.) Kako ocenjujete delo nove piranske občinske oblasti?
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3.) Če niste seznanjeni, kaj menite kje so pomanjkljivosti?
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Takole so Pirančani izpolnjevali anketo.

Vročina, klopi in mrčes 
neprijetni za naše kosmatince
Poletna vročina je za naše kužke zelo neprijetna zadeva - psi se namreč še zdaleč 
ne potijo v tolikšni meri kot

vesele X >/ VvacK<
Maja Turk s.p.

Svetovanje na področju vzgoje 
in vedenjskih motenj psov

Maja Turk, dr. vet. med.
Master iz psihologije, diagnostike in terapije vedenjskih motenj psov

Liminjanska 87,6320 Portorož, Slovenija 
031519 78i 

maja@veseletacke.a

ljudje in zato težje odvajajo 
telesno toploto. Pes, ki mu je 
vroče, se bo skušal ohladiti s 
sopenjem, premaknil se bo 
v senco, na čim hladnejšo 
površino (ploščice, beton, 
hladna zemlja) in bo preko 
stika telesa s hladno površino 
skušal ohladiti svoje telo.
Ulegel se bo ali upočasnil 
korak. Iskal bo vodo, najraje 
hladnoseveda. Imejmo vedno 
v mislih, kaj vse pes potrebuje, da se poleti ohladi - ljudje namreč prevečkrat 
pozabijo, da puščanje psa na soncu v avtu z zaprtimi okni povzroči vročinski 
udar in pogin v hudih mukah, saj se pes dobesedno scvre. Še posebej je treba biti 
pozoren pri kratkogobčnih pasmah kot so bokserji, buldogi, mopsi, pekinezerji, 
saj pri njih do vročinski udara pride še veliko prej. Ne pretiravajmo torej z 
gibanjem v vročih urah dneva - tudi igro mlajših psov, ki se hitro spozabijo, 
je pri visokih temperaturah bolje prekiniti in jih malo ohladiti. Vsekakor pa 
kamorkoli gremo, ne pozabimo poleg igračke, priboljškov ter vrečk za iztrebke 
v nahrbtnik dati še plastenko vode in posodico. Psi, ki radi plavajo, se lahko 
ohladijo tudi v vodi - poleg tega je plavanje tudi zelo zdravo za gibalni aparat 
psa. Če pa naš kuža plavanja ne mara, ga nikar ne silimo. Kot nismo vsi ljudje 
ljubitelji nogometa, tudi kužki niso vsi rojeni plavalci. Kužka, ki ne mara vode, 
raje zmočimo z mokro roko, vendar pozor: tako močenje bo psa hladilo le, če 
pihlja veter. Če je popolno brezvetrje, je bolje, da tega ne počnemo, saj ne bo 
imelo nobenega smisla.
Poletje je tudi čas, ko se ponovno prebudi mrčes. Komarji so prenašalci srčne 
gliste oziroma filarije, ki je v zadnjem desetletju povzročila pogin že večjega 
števila psov. Proti filariozi se borimo s preventivo: v času sezone komarjev, 
psu mesečno dajemo zdravilo. Veterinar nam bo dal zdravilo v obliki tablet ali 
kapljic, pomembno pa je, da se držimo intervala 30 dni med dajanji odmerkov, 
razen če nam je veterinar svetoval drugače. Psi, ki živijo v priobalnem pasu 
morajo zdravilo dobivati skozi vso sezono komarjev, to je nekje od aprila do 
oktobra. Psi, ki pa pridejo le na »obisk«, pa za časa bivanja tukaj. Ne pozabimo 
na zdravilo, če potujemo s psom v Dalmacijo ali druge mediteranske dežele. 
Zelo pomembno je, da preprečimo razvoj odraslega zajedavca, saj predstavlja 
odstranjevanje odraslih glist zelo dolgotrajno in težavno zdravljenje in šibkejši 
psi ga večinoma ne preživijo.
V gozdovih ali v visoki travi na pse prežijo klopi, ki so lahko prenašalci 
nevarnih bolezni. Pomembno je, da po vsakem sprehodu, pa tudi me sprehodom 
pregledamo kužka ter klope sproti odstranjujemo. V živalskih trgovinah so na 
voljo pincete za odstranjevanje, lahko pa to naredimo tudi z roko. Pomembno 
je, da to storimo čimprej, še preden klop uspe s svojo slino vbrizgati skozi kožo 
povzročitelje bolezni. Dokazano je, daje možnost prenosa, s časom, ko je klop 
prisesan na psa, vedno večja. Prisesanega klopa prav tako ne smemo namazati 
z oljem - samo razdražili ga bomo in bo še prej spustil v telo gostitelja bakterije 
in viruse zmešane s svojo slino.
Med pregledovanjem psa za klope pa bodimo pozorni tudi na zahrbtne travne 
rese. Te se največkrat zadrejo v kožo med prsti na tačkah, v nosnice, v notranji 
kotiček očesa ali v uho. Če sumimo, daje prišlo do tega, ne odlašajmo in peljimo 
psa k veterinarju. Travne rese se namreč same od sebe ne izločijo, vsakršno 
čakanje, pa lahko odstranjevanje le še bolj zakomplicira.
Da pa ne bomo govorili le o neprijetnostih poletnih mesecev - vaš kuža bo 
zagotovo najbolj srečen, če ga boste vzeli s seboj na počitnice. Paziti moramo 
na to, da ima senco, vodo, po sprehodih ga preglejmo in seveda obvezno 
počohljajmo za ušesi. Če pa kužka le ne moremo vzeti s seboj, pa poiščimo zanj 
primemo varstvo. Tako imenovani pasji hoteli jim bodo nudili nastanitev, hrano 
in nego ter sprehode za čas naše odsotnosti. Prav je, da preden psa zaupamo taki 
ustanovi, poskusno psa pustimo za dan ali dva tam. Če bomo to storili, bo veliko 
lažje sprejel, ko ga bomo tam pustili za malo daljši čas.

Maja Turk, dr.vet.med.



Avgust 2007 Stran 7

I w

primorski u¥p

Nastaja turistični raj
Že pogled iz Portoroža ali Pirana čez Piranski zaliv na savudrijski polotok nas prepričuje, da tam gradijo 
nekaj velikega. Poleg že obstoječih vil v Alberih nastaja nov sodoben turistični kompleks (hotel, kongresni 
center, vile, bazeni, privezi, parki, golf z 18 luknjami) hotelske verige Kempinski, v obsegu velikosti dveh 
Portorožev, ki bo povsem na voljo turistom že v sezoni 2008. Naložba: 102,7 milijona evrov. Gradnjo smo 
si ogledali 6. avgusta.

Pogled na Savudrijo s portoroške strani. 
Del turističnega naselja je še v gradnji.

Hrvaško turistično gospodarstvo 
beleži letos enkratne rezultate. Samo 
v Istri pričakujejo za okoli 7% 
večji turistični obisk, z deviznim 
prilivom od turizma, ki sega že v 
milijarde evrov, pa Hrvaška dodobra 
kipa negativno zunanjetrgovinsko 
bilanco. Naj novejša gradnja velikega 
turističnega kompleksa v Savudriji, 
v naselju Alberi, pa kaže na resno 
namero istrskega turističnega 
gospodarstva oživiti do nedavnega 
pusto pokrajino z lepo obalo, čistim 
morjem in prekrasnim pogledom na 
Portorož in Piran.
Do no vega kompleksa na savudrij skem 
polotoku se vije okoli 16 km dolga 
cesta, ki jo bodo, kot so nam povedali, 
tudi ustrezno razširili.
Hrvaško podjetje Skiper hoteli 
d.o.o. si je zastavilo nalogo do 
spomladi leta 2008 zgraditi turistični 
kompleks z vrhunsko ponudbo v 
skupni predračunski vrednosti 750 
milijonov kun (102,7 milijona 
evrov). Upravljanje so zaupali znani 
hotelski verigi Kempinski s sedežem 
v Ženevi, ki je bila ustanovljena leta 
1897 v Berlinu, kjer je tudi njihov 
najbolj luksuzni hotel Aldon. Ta 
nemška družba ima danes v lasti že 
42 turističnih objektov v 19 državah 
v Evropi, Afriki, Aziji in Ameriki 
in vse kaže, da bo spisek svojih 
hotelskih zmogljivosti povečala tudi 
s hotelskim kompleksom v Savudriji.
V turističnem naselju Kempinski 
Hotel Adriatic & Resort bodo tako že 
v sezoni 2008 gostom ponudili tako 
rekoč vse, kar potrebujejo za oddih; 
hotel s 500 posteljami, kongresni 
center, 29 vil s približno 1000 
posteljami, restavracijo, zabavišča, 
urejeno plažo, 38 privezov za čolne 
(od tega 10 za domačine), bazene, 
športne objekte in konec leta 2008 tudi 
golf z 18 luknjami. V novem naselju 
stoji tudi modema „Skiper“ cerkev za 
bogoslužje. Ker je bilo veliko vprašanj 
glede izpustov odplak v morje je treba 
povedati, da bo v novem delu naselja 
urejena tudi infrastruktura. Nekatera 
območja na rtu Savudrije so še posebej 
zanimiva. Naleteli smo celo na dve 
ali tri opozorilne table.
Velikost vsake vile je najmanj 500 
kvadratnih metrov, v njej bo lahko 
prebivalo šest oseb, pred vsako 
luksuzno vilo bo bazen površine 
najmanj 100 kvadratnih metrov z 
možnostjo ogrevanja morske vode. 
Konec leta 2008 bo na jugozahodu 
Polotoka gostom na voljo golf igrišče 
z 18 luknjami.
V (do leta 1956 piranski Savudriji) 
nastajajo turistične zmogljivosti, s 
katerimi bo Kempinski vsekakor 
konkuriral Portorožu, ki je v svoji 
ponudbi, vsaj glede golf igrišča, 
Popolnoma zaspal.

Nastajajo krasne vile.

Vile tudi naprodaj
Barbara Bevc v recepciji Rezidence Skiper v Alberih nam je 
povedala, da bodo nove lepe vile tudi naprodaj. Kupite jo lahko že 
za ceno od 3,6 do 7 milijonov evrov.
Obstoječi apartman Suite Skiper Superior v velikosti 83 kvadratnih 
metrov (za dve osebi) vam bodo prodali za 400.000 evrov, za 
apartman Suite Skipar Imperial v velikosti 105-128 kvadratnih 
metrov (za 4 osebe) pa bo treba odšteti 600.000 evrov.

Vile v novem delu pa si bodo verjetno lahko kupili tisti, ki imajo malce 
več pod palcem, kajti njihova cena znaša od 3,6 do 7 milijonov evrov. 
Dnevni najem apartmaja površine od 35-45 kvadratnih metrov (za 2 
osebi) v času od 16. 6. do 16. 9. znaša 180 evrov. Najem apartmaja v 
velikosti 71-88 kvadratnih metrov (za 4 osebe) pa znaša 300 evrov. 
Najem suite 83 kvadratnih metrov za 2 osebi znaša 280 evrov.
Tedenski najem vile Skiper Deluxe (130 kvadratnih metrov za 4 
osebe) v terminu od 1. 1. do 31. 12. 2007 znaša 4.500 evrov. Lahko pa 
tudi najamete vilo Skiper Royal v velikosti 1.200 kvadratnih metrov 
z bazenom (za 6 oseb). V tem primeru vas bo tedenski najem veljal 
20.000 evrov. Cena najema vključuje kar nekaj drobnih ugodnosti. 
Hotelskih še niso oblikovali.

FOTO: FK-Primorski utrip.
Franc Krajnc

je že na voljo 
turistom.

Nekaj lepihvvilA
skupnim imenom
Rezidence Skiper

V alberih na savudrijskem 
polotoku: Ena sama velika 
gradnja.

Slučajno smo 
zašli tudi na 
“prepovedano” 
območje blizu 
naselja na rtu 
Savudrije. Vojske 
tam ni več!

S turističnega kompleksa se ponuja 
lep pogled na Piran in Portorož.
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Dobro obiskana Vatikan in Rim
Večno mesto z več kot tremi milijoni avtohtonih prebivalcev in posvečeno samostojno državico
Vatikan si dnevno ogleda na deset tisoče turistov, med katerimi se gnetej o tudi številni preprodaj alci
vsega mogočega. Čeprav stoji policija na vsakem vogalu, nikogar ne preganjajo in dopuščajo 
tudi razne “gospodarske aktivnosti” tujcev kar na cesti.
Vrste za ogled vatikanskih kulturno - zgodovinskih zanimivosti; muzeja in cerkve Sv. Petra so zlasti poleti dolge tudi več sto metrov in se 
vijejo vzdolž varovanega visokega vatikanskega obzidja. Množice z vsega sveta čakajo tudi do tri ure.

Dolge vrste obiskovalcev pred vhodom v Vatikan.

Ostanki starega Rima.

kondicije. Do vrha namreč vodi kar 555 stopnic.

Baziliko Sv. Petra sta si ogledala tudi novinarja Branko Vrabec, ki 
je organiziral protokolarni obisk novinarjev v palači Ministrstva za 
infrastrukture v Rimu, in Božo Marinac, tudi podžupan Občine Sežana.

obiskovalci dotaknejo prsta na 
nogi kipa Sv. Petra in tisto, kar si 
zaželijo, se jim bo uresničilo.

Malce čudno, a po naših spoznanjih zelo tipično za Rim.

Tukaj domuje nekdanji slovenski 
metropolit in sedanji vatikanski 
kardinal dr. Franc Rode.

Slovenski novinarji, ki smo 17. julija v Rimu na Ministrstvu za infrastrukture spremljali 
svečani podpis memoranduma med Italijo in Slovenijo o petem železniškem koridorju, 
smo si na hitro (v nekaj urah) ogledali pomembnejše zanimivosti tega večnega mesta 
in vedno dobro obiskanega Vatikana. Seveda je bilo daleč premalo časa, pa vendar dovolj 
za spoznanje, daje Rim vreden ogleda. Je eno naj starejših in kulturno najpomembnejših 
mest na svetu, politično središče Italije, gospodarsko pa ga zagotovo prekaša industrijsko 
mesto Milano.
Najstarejša naselbina je bila tam že okoli leta 1000 pred našim štetjem. V času vladavine 
cesarja Nerona leta 64 pa je požar uničil večji del mesta, a ne imperija.
Po izročilu sta rimsko državo leta 735 pred našim štetjem, pa vse do leta 31 pred našim 
štetjem, ustanovila Romul in Rem na sedmih gričih. Nekoč mogočno rimsko cesarstvo 
je začelo propadati v četrtem stoletju, dokončno pa leta 476, ko je germanski vojvoda 
Odoaker odstavil zadnjega rimskega cesarja Romula Augustula.
Zgodovina Rima, ki so jo ustvarjali vojaki in umetniki, je obsežna in pestra. Morda 
podatek, daje bil Rim razglašen za glavno mesto Italije leta 1870. V letih 1922 - 1945 je bil 
glavno mesto fašistične vladavine, v času druge svetovne vojne pa je bilo “odprto” mesto, 
zatočišče tisočih prebežnikov.
Če radi pravimo, da vse poti vodijo v Rim, mesto zgodovinskih ostankov nekoč mogočne 
gradbene arhitekture, je seveda nemogoče, da si ne bi ogledali tudi državice Vatikan, kije 
v bistvu sestavni del Rima in meri komajda 0,44 kvadratnega kilometra.
Italija je papeževo suverenost priznala leta 1929 z lateransko pogodbo. Vatikansko mesto 
je bilo takrat razglašeno za stalno nevtralno območje.
Prvi vatikanski koncil (Vaticanum), splošni cerkveni zbor, je bil v letih 1869-1870. Sprejeta 
je bila dogma o tako imenovani papeževi nezmotljivosti. Poglavar katoliške cerkve, 
njegova svetost papež Ratzinger, je bil v času našega obiska v Vatikanu na dopustu.

Arena - sprva za 
gladiatorske igre
“AVE CAESAR, MORITURI TE SALUTANT” 
Ave cesar, pripravljeni na smrt te pozdravljamo!

Znameniti rimski Kolosej - Areno, so začeli graditi leta 72 po Kristusu 
na mestu, kjer je bilo nekakšno umetno jezero. Gradilo jo je okoli 
40.000 sužnjev, od 100.000, ki sojih pripeljali iz Jeruzalema, ki gaje 
rimska vojska leta 70 razdejala. V amfiteatru j e bilo prostora za 50.000 
gledalcev, ki so si v tistem času ogledovali predvsem tudi gladiatorske 
borbe. V času vladavine cesaija Trajana je bilo tako ubitih 11.000 
živali (levov) in 10.000 gladiatorjev. Če je gladiator, tudi v boju z 
drugim gladiatorjem preživel, si je lahko odkupil svobodo. Krvavi 
cirkus rimske gospode, poln cinizma in vzhičenega uživanja, je trajal 
dolga desetletja, pozneje pa je kolosej služil tudi za bolj kulturnim 
dogodkom. Del Koloseja je bil porušen, kar je videti še danes.

Še spominska fotografija slovenskih novinarjev, ki smo obiskali Rim in Vatikan. Vodji naše 
novinarske ekipe Branku Vrabcu je uspel dober posnetek.

Romula in Rema je po izročilih 
hranila volkulja.
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Papež, njegova svetost Benedikt 
XVI - Joseph Ratzinger.

Rimski vojščak.

Cirkusant ali naučen izjemen 
človek, ki lahko popolnoma 
negibno, tudi po celo uro ali 
več, stoji na smetnjaku. Tako, 
da mimoidoči niti ne opazi, da ne 
gre za skulpturo pač pa za živega 
človeka. Na tleh je posodica za 
prostovoljne prispevke.

Mnogi se odžejajo kar z vodo iz 
številnih vodnjakov.

primorski u^p

Balkon bazilike Sv.Petra (drugi z leve), s katerega papeži pozdravljajo 
svoje zveste vernike.

Znameniti vodnjak s fontano Trevi ob katerem se vedno zbira (in ohlaja) 
na stotine ljudi.

Mogočni vatikanski trg.

Znamenite španske stopnice, zgrajene leta 1723. Pred njimi vodnjak iz 16. 
stoletja.

Otroci iz BiH in Slovenije so 
letovali na Debelem rtiču
V petek, 17. julija, jih je obiskal minister za 
zunanje zadeve RS dr. Dimitrij Rupel

Na fotografiji Primorskega utripa: Zunanji minister dr. Rupel 
pozdravlja male letoviščarje na Debelem rtiču.

Društvo bosansko-hercegovskih 
študentov Slovenije (BH4) je 
tudi letos ob podpori sponzorjev 
in pokroviteljev uresničilo 
humanitarno akcijo „Podari 
nasmeh 4“, v okviru katere so 
že tretje leto zapored omogočili 
rehabilitacijo (letos 45) otrok 
iz Bosne in Hercegovine. Poleg 
malih obiskovalcev iz BiH se je 
rehabilitacije na Debelem rtiču 
letos udeležilo tudi 10 otrok 
iz Slovenije, ki živijo v težkih 
socialnih razmerah.
Letovanje je potekalo od 22. do 
28. julija 2007.
V društvu BH4 otrokom 
omogočajo prijetno letovanje in 
vsaj kratek pobeg iz njihovega 
težkega vsakdana. Nudijo jim 
pomoč pri socialni vključenosti v 
družbo, povezanosti, medsebojnih 
odnosih in sprejemanje 
drugačnosti; izboljšati
psihosocialno stanje otrok, ki so 
žrtve družbenega sistema, težke 
socialne in ekonomske situacije v 
njihovi državi ter revščine. 
Nekateri otroci iz BiH so med

jugoslovansko tragedijo izgubili svoje 
starše ali druge najbližje sorodnike 
ali tudi sami občutili grozodejstva 
na Balkanu, kar se jim je globoko 
vtisnilo v spomin.
Otroke in organizatorje letovanja 
na Debelem rtiču je pozdravil tudi 
slovenski minister za zunanje zadeve 
dr. Dimitrij Rupel. „Vsi mi živimo 
v nekem prehodnem obdobju in 
prepričan sem, da BiH ne bo več tako 
oddaljena od nas in bo tudi ona kmalu 
postala članica Evropske skupnosti - 
in tako bomo spet skupaj, kot nekoč". 
Otroci iz BiH so se mu zahvalili za 
obisk in pripravili tudi krajši kulturni 
nastop.
Glavna pokrovitelja letošnje 
humanitarne akcije „Podari nasmeh 
4“ sta finančna družba KD Holding 
iz Slovenije in ABDS iz Sarajeva. 
Projekt podpira tudi Ministrstvo za 
zunanje zadeve. Vodja projekta je 
Emina Hadžič, predsednik Društva 
BH4 Almir Demirovič.
Sprejema na Debelem rtiču so se 
udeležili tudi vzgojitelji, predstavniki 
donatorjev in pokroviteljev, 
predsednik RK in občinski svetnik SD 
Koper Marjan Križman in drugi.

Revščina na pohodu?
V združeni Evropi ni več ovir, niti za revščino. Meje so odprte zato ni nič 
nenavadnega,

velemestih 
Rima, Berlina,
Bukarešte,
Varšave, preselil 
tudi v Slovenijo.
Nekako 
razumljivo je, 
če nekdo želi 
delati pa dela 
ne dobi in zato 
mora prosjačiti.
Tu in tam se 
pač najdejo
usmiljeni ljudje in prosilcu vržejo v košarico kakšen cent in zaskrbljeni 
gredo naprej. Ko smo pred nedavnim v Rimu vprašali zakaj je v mestu toliko 
prosjačenja in (nezakonite) ulične prodaje, so nam dali vedeti, da Evropa že 
ne bo prepovedovala svobode posameznika. Pa še kako ima prav. Če bi se vsi 
sto tisoči, morda celo milijoni ljudi prilepili na socialne blagajne veliki materi 
ne bi bilo lahko.
Primer, ki smo ga posneli v nedeljo, 12. avgusta dopoldne, kaže na resničnost 
bednega življenja posameznikov. Tale gospa z otrokom j e sedela na stopnicah 
tik pred vhodom v Supermarket Tuš v Luciji. Zagotovo dovolj na frekventnem 
mestu, pa vendar se v njeni košarici ni nabralo veliko. Na kartončku je imela 
napisano, da ima tri otroke. Srce se ti zlomi, ko vidiš kaj takega. Zaupala 
nam je, daje iz Bolgarije. Kako ji je uspelo priti v Slovenijo nam ni hotela 
povedati.
FOTO: Primorski utrip.

da se bo del tega 
iz evropskih
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Ognjemet zanetil požar?
Sečoveljsko solinarsko šagro (14. 7.) sta presenetila kar dva nenapovedana dogodka; 
očitno neprijavljeni zasebni ognjemet in takoj zatem tudi požar na prostem.

Gasilci so posredovali. Napeljati so morali kar dolge 
cevi, da so lahko še pravočasno omejili požar.
FOTO: FK-Primorski utrip.

sestavni del prireditve, pa ni bilo
Turistično društvo Taperin Sečovlje je 
tudi letos v središču Sečovelj priredilo 
solinarsko šagro in ko so okoli 22.00 
ure začele nekje pri cerkvi visoko 
v zrak švigati rakete, so številni 
udeleženci mislili, da je ognjemet

tako.
Takoj zatem je prišlo do požara na 
prostem. Ognjeni zublji so se hitro 
širili po vzpetini, zagorela je tudi 
že visoka cipresa in če ne bi bilo 
intervencije gasilcev, enote Gasilske

brigade Koper iz Marine Portorož in 
prostovoljnih gasilcev iz Sečovelj, bi 
se požar glede na veliko sušo zagotovo 
hitro razširil in ogrozil najmanj dve 
stanovanjski hiši. Tamkajšnji krajan, 
ki je verjetno tudi poklical 112, je bil 
kritičen do počasnosti intervencijskih 
sil, češ da znajo odlično organizirati 
„fešte“, ko pa je treba v akcijo niso 
tako hitri. Trdil je, da so gasilci rabili 
20 minut preden so prišli na kraj 
dogodka.
Na upravni enoti Piran v Luciji so 
nam povedali, da niso prejeli nobene 
prijave ognjemeta. TD Taperin 
Sečovlje je v skladu s pravili o javnih 
prireditvah pravočasno in pravilno 
prijavilo le solinarsko šagro. Ker 
ognjemet ni bil nikjer prijavljen gre 
očitno za kakšen zasebni aranžma. 
Zakon o eksplozivih jasno določa, 
da je treba ognjemet prijaviti in 
tudi zavarovati okolje. To očitno ni 
bilo storjeno. Tiskovna predstavnica 
Policijske uprave v Kopru nam je 
povedala, da policija še zbira podatke 
o organizatorju ognjemeta. Takrat 
nam tudi še niso mogli potrditi 
neposredne povezave oziroma vzroka 
med ognjemetom in požarom.

V Italiji okradli 
slovenskega novinarja
Slovenski novinarji, ki smo 17. julija v Rimu spremljali svečani 
podpis memoranduma o 5. koridorju, se očitno nismo držali 
pravila“Ko si v Italiji se drži za denarnico66. Na vlaku jih je med 
spanjem obiskal ropar in spretno opravil svoje delo.

Po relativno napornem obisku večnega 
in tudi julijsko neznosno vročega 
Rima, kjer smo slovenski novinarji 
(7) spremljali zgodovinski dogodek - 
podpis memoranduma med Slovenijo 
in Italijo o 5. koridorju in poznejšem 
obisku Vatikana - so štirje novinarji 
na vožnji z vlakom iz Rima proti 
Trstu okoli tretje ure zjutraj doživeli 
neprijetno presenečenje. Med spanjem 
jih je v spalniku obiskal očitno spretni 
ropar, na hitro pobrskal po njihovih 
torbah in žepih ter pri tem imel kar 
nekaj sreče, saj si je nabral denarja 
za dobro dnevnico. Novinarju RTV 
Petru Kuharju je pri slabi svetlobi iz 
žepa izmaknil kar 450 evrov.
Ko so se prebudili in zaznali rop 
(srajca, iz katere je izmaknil 450 evrov 
je ležala kar po tleh), niso mogli iz 
spalnika, da bi lahko poklicali na 
pomoč. Tolkli so po vratih in prebudili 
tudi nas troje novinarjev v sosednjem 
spalniku. Zgodba sredi noči je 
postajala vse bolj zanimiva. Pravi

nočni triller. Začeli smo se spraševati 
kako je na italijanskih vlakih sploh 
poskrbljeno za varnost in kaj dela 
italijanska policija, če pa jih lahko 
vidiš stati na vsakem vogalu. Kako 
je mogoče, daje ropar lahko vstopil v 
spalnik, če pa so bila vrata od znotraj 
zaklenjena. Kako je mogoče, da jih 
je lahko potem, ko je opravil svoje 
grdo delo, od zunaj zaklenil, da niso 
mogli pravočasno alarmirati ostalih na 
vlaku, saj bi morda roparja lahko še 
ujeli. Taje namreč svoje delo opravil 
tik pred prvo naslednjo postajo in s 
plenom lepo mimo izstopil. Očitneje 
imel specialni imbus ključ, da je lahko 
brez posebnih težav vrata spalnika 
odklenil ter jih pozneje tudi od zunaj 
zaklenil. Kaj bi bilo, če bi v spalniku 
prišlo do požara ali če bi ropar katero 
od žrtev poškodoval? Kolega novinar 
iz našega spalnika Božo Marinac 
je na vlaku poiskal tehnika, ki je 
nesrečnikom odprl vrata spalnika, da

so lahko okoli četrte ure zjutraj spet 
svobodno zadihali, seveda olajšani za 
nekaj evrov. Sprevodnik seje zjutraj 
le nerodno opravičeval...11 žal se to 
pri nas v Italiji dogaja11. Ukrepal pa 
ni nihče.
V Rimu se poleg treh milijonov 
meščanov gnete na ulicah okoli milij on 
in pol tujcev iz vseh mogočih okolij. 
Vsi nekaj prodajajo, eni manj drugi 
bolj vsiljivo. Seveda so med njimi tudi 
taki, ki prihajajo do denarja ali vrednih 
premetov na nepošten način. Tako so 
še isti dan le nekaj metrov proč od 
ministrstva za infrastrukturo oropali 
ribarnico. Prodajalec iz Kalabrije je 
imel v blagajni le 50 evrov, škode 
zaradi razbitih vrat in blagajne pa je 
bilo nekajkrat več.
Nepridipravi potencialno žrtev, ki 
zdaleč nič ne čuti, ponavadi ves čas 
opazujejo in tudi spremljajo. Ugotoviti 
morajo pač kaj ima vrednega pri sebi 
in če se jo sploh splača okrasti.

Nič več kajenja v zaprtih 
javnih in delovnih prostorih
Prvi dan veljavnosti novele zakona (5. avgusta) le 24 
opozoril in nič kaznovanih. Gostinec ne bi smel biti 
kaznovan, če gost kljub danemu opozorilu kadi!
V nedeljo, 5. avgusta 2007 ob 0.00 uri je začel veljati zakon o spremembi zakona 
o omejevanju uporabe tobačnih izdelkov (UL RS štev. 60/0/ z dne 6. 7. 2007), 
ki prepoveduje kajenje v zaprtih javnih in delovnih prostorih, kamor sodijo 
tudi gostinski lokali. Kajenje je dovoljeno le na prostem, doma v stanovanjih, 
na vikendih, na odprtih terasah, v lastnem avtomobilu ter v posebej določenih 
kadilnicah, za katere bo minister za zdravje predvidoma septembra izdal 
poseben pravilnik. V kadilnicah, ki morajo biti posebej označene, ni dovoljena 
strežba kot tudi ne uživanje hrane in pijače. Zvišanje tudi starostni prag tako 
za prodajalce kot tudi za kupce tobačnih izdelkov s 15 na 18 let. Če cigarete 
prodajate spremenite tudi napis, daje prepovedano prodajati cigarete mlajšim 
od 15. let na mlajšim od 18 let.
Tudi v ostalih podjetjih, v tovarnah, so že obvestili svoje delavce o prepovedi 
kajenja. O tem, da bi gradili kadilnice, še nismo slišali.
Inšpektorji so svoje delo začeli opravljati že kar prvi dan veljavnosti spremembe 
zakona, 5. avgusta. Prvi dan veljavnosti novele zakona je bilo izrečenih skupaj 
le 24 opozoril, od teh 17 v odpravo določenih pomanjkljivosti pri objavah 
prepovedi prodaje tobaka mlajšim od 18 let in 7 opozoril zaradi kajenja v 
javnem zaprtem prostoru.
Drži, da bo vse težko nadzorovati, zlasti v delovnem prostoru (delavnica, kiosk, 
trgovina), v katerem dela samo samostojni podjetnik posameznik in nima 
zaposlenih. Takih prostorov je samo na obalno-kraškem območju 4.018. Zato 
gre bolj za vprašanje zavesti in prepričanja, da kajenje škoduje zdravju ter, da 
imajo nekadilci pravico do čistega zraka. Bolezni, ki so povezane s kajenjem, 
samo v Evropi zahtevajo letno okoli 650 tisoč življenj! Pasivno kajenje, ki smo 
ga v raznih zaprtih prostorih obilno deležni, je prav tako škodljivo. Tako tudi za 
ta zakon velja, da pravice drugega ne sme biti kršena na račun pravice prvega. 
Jelinčičev predlog o kadilskih in nekadilskih lokalih ni bi sprejet, kajti s tako 
potezo bi na koncu imeli veliko kadilskih lokalov in malo nekadilskih, zdravje 
delavcev (pravica drugega) pa bi bilo ogroženo. Nihče tudi ne vzame resno 
ugotovitev, da kadilci v povprečju umrejo 14 let prej kot nekadilci! Če bi iskali 
rešitev v enormnem zvišanju cen tobačnih izdelkov in torej na tak način 
poskušali zmanjšati število kadilcev, bi se morda nekateri res odpovedali temu 
užitku, a večina ne. V državni proračun bi se verjetno res nateklo več davkov, 
toda trpele bi družine, povečali bi se socialni problemi, saj bi zasvojenci dali 
prednost nakupu cigaret ne pa kruhu, mleku...
Vsi se z zakonom seveda ne strinjajo. Na ustavno sodišče je bila namreč dana 
pobuda za presojo ustavnosti novele tobačnega zakona, toda obravnava bo šele 
jeseni, zakon pa že velja.
Na Turistično gostinski zbornici si prizadevajo prepričati zakonodajalca, da 
gostinec, ki na pravilen način, tudi z obvestili na stenah, na vratih ter ustno, 
opozori gosta o prepovedi kajenja, ne bi smel biti kaznovan!
Z zakonom so predvidene kar visoke globe, tako za podjetja kot tudi za 
posameznike, ki so natančno določene v 10. in 11. členu, zato si ju velja prebrati 
in pravilno tolmačiti.
Globa za posameznika, ki kadi v zaprtem javnem ali delovnem prostoru je 125 
evrov.
Globa za pravno osebo je nekajkrat višja in znaša od 2.000 do 33.000 evrov.
Z globo od 800 do 4.000 evrov se kaznuje samostojni podjetnik posameznik. 
Uprave podjetij in javnih zavodov ter oseb javnega prava so že obvestile 
svoje delavce in uslužbence o prepovedi kajenja v delovnih prostorih ter da 
nespoštovanje določil, če bo zaradi tega kaznovano tudi pravna oseba, pomeni 
to tudi hujšo kršitev delovnih dolžnosti.

Na koncentracijo voznikov 
vplival tudi vročinski val?
Voznica v Luciji 
spregledala rdečo luč

Vročinski val, ki je sredi julija oplazil Slovenijo, si bomo zapomnili tudi po 
številnih prometnih nesrečah na naših cestah in ni rečeno, da vročina ni vplivala 
tudi na koncentracijo voznikov.
Namreč samo v enem tednu sredi julija je na slovenskih cestah umrlo 9 ljudi, od 
1. januarja do 6. avgusta pa že 177, kar je 29 več kot v istem času lani.
Na cestah umirajo predvsem tudi mladi, ki žurajo po lokalih pozno v noč in se 
zjutraj močno utrujeni vračajo domov.
Primer, ki seje zgodil 20. julija dopoldne semaforiziranem križišču v Luciji 
(na fotografiji Primorskega utripa) pa je potreben še posebne pozornosti, kajti 
voznica iz Pivke, ki je vozila na relaciji Seča -Valeta, je zapeljala v križišče, ko 
je na semaforju gorela redeča luč.
S svojim Twingom je silovito trčila v Laguno, ki jo je vozil Pirančan iz smeri 
Lucija proti Liminjanu. Ranjene so bile štiri osebe. Na kraj nesreče so takoj 
prihiteli prometni policisti za njimi pa še gasilci in tri reševalna vozila.
Čeprav je vse skupaj kazalo tragično sliko, so bili udeleženci v prometni 
nesreči le lažje telesno poškodovani. 25. julija je na cesti pri gostilni Marička v 
Parecagu ugasnilo življenje mladega motorista.
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Sečovlje

Vedno dobro obiskan 
krajevni praznik
Turistično društvo Taperin Sečovlje je tudi letos (14. 7.) v samem središču kraja pri 
mostu priredilo tradicionalno Solinarsko šagro, na kateri so obujali stare običaje 
in krajevni praznik ter podelili tudi priznanja domačinom za najlepše urejena 
dvorišča in vrtove.

Popoldne so bile otroške ustvarjalne 
delavnice kreativne skupine 
Menezanima. Na stojnicah smo si 
lahko ogledali izdelke domače obrti 
in turističnega podmladka. Otroci 
so zelo domiselno izdelali maketo 
Sečoveljskih solin, razne figurice, 
oslička in podobno.
Pod sloganom „ Vsi smo zmagovalci11 
seje nekaj najbolj hrabrih, ki lahko 
prenašajo vročino, udeležilo tudi 
hoje in teka.

Članice TD Taperin so pripravile 
in prodajale kroštole, grozdni 
liker, domač paradižnik in domačo 
slaščico breskvice. Na drugem koncu 
prizorišča so pekli čevapčiče, cvrli 
kalamare, točili pivo. Organizirali 
so tudi srečolov. Kdo si je zaželel 
kakšen dobitek si je pač moral kupiti 
srečko za 1,5 evra. Vsaka je zadela. 
Nekaj dobitkov je bilo kar zanimivih 
(motokultivator,v samokolnica...). 
Šagro so odprli Šavrinski godci, ki so 
nam zaigrali prav po domače. Nato je 
predsednica TD Taperin Mirela Flego 
razglasila zaključek akcije Najlepša 
dvorišča in vrtovi v KS Sečovlje ter 
podelila priznanja. Tokrat tudi plakete 
vrtnarijam
Za dobro voljo je ves čas pozno v noč 
skrbel ansambel Tramontana.

Plakete so prejeli:
Vrtnarstvo Ruzier - Čeme,
Vrtnarstvo Todorovič, Cvet d.o.o.,
Rejc Dejan in Vrtnarstvo Moškon.

FOTO: FK-Primorski utrip.

Vesela publika, ki se vedno znova rada množično 
udeležuje sečoveljske solinarske šagre, se je tokrat 
zavrtela v ritmih Tramontane.

Nagrado (oljčno sadiko s priznanjem) za najlepše dvorišče in vrt so prejeli 
Ornela Lušina, družina Kocjančič - Čendak in družina Debernardi.

LETOS ZE SESTI TARTINI FESTIVAL
Že šesto leto zapored prinaša med nas navdih velikega virtuoza Giuseppa 
Tartinija.
Otvoritveni koncert bo v soboto, 25. avgusta, ob 20.30 v Križnem hodniku 
Minoritskega samostana v Piranu. V soboto, 1. septembra, bo gala dobrodelni 
koncert v cerkvi Sv. Jurija v Piranu.

Tartini festival je postal pomemben kulturni dogodek Pirana in širše v Slovenski 
Istri, ki že šesto leto zapored s svojimi koncerti razveseljuje vedno bolj številne 
obiskovalce. Tako bo verjetno tudi 25. avgusta zvečer na otvoritvenem koncertu 
v Križnem hodniku Minoritskega samostana v Piranu, kjer bodo nastopili 
nizozemska violinistka Nadia Wijzenbeek, Britanec Charles Watt (violončelo) 
in pianistka Daria van den Bercken iz Nizozemske.
Glasbeniki nastopajo na velikih prizoriščih po svetu in so prejeli tudi že vrsto 
nagrad in priznanj.
V soboto, 25. avgusta, bodo poslušalce popeljali v glasbeni svet Haydna, 
Tartinija, Faure‘ja in Mendelssohna-Bartholdyja, je zapisala Jasna Nadles, 
umetniški vodja festivala.

Sprejem britanskega veleposlanika

Britanski veleposlanik v Ljubljani gospod Tim Simmons prireja po koncertu ob 
21.30 uri sprejem za povabljene na terasi Hotela Tartini.

1. septembra dobrodelni gala koncert

V soboto, 1. septembra, bo v cerkvi Sv. Jurija v Piranu gala dobrodelni koncert. 
Na baročnih glasbilih bosta zaigrala prvovrstni violončelist Christophe Coin in 
karizmatični fagotist Sergio Azzolini, spremljal pa jih bo festivalski ansambel 
II terzo suono.

V IZOLO PRIHAJAJO FARAONI!
Koncert legendarne slovenske skupine Faraoni, ki beleži 40. obletnico 
uspešnega delovanja, (v prodaji bo tudi nov CD z zelo simboličnim naslovom 
Skupaj), bo v Izoli v Simonovem zalivu (verjetno na plaži) v torek, 21. avgusta 
s pričetkom ob 18.00 uri. Če bo deževalo bo koncert naslednji dan v sredo. 
Veliko nostalgije in toplih besed, pesmi in iger.
Celotni koncert bo snemala TV Koper-Capodistria za TV Slovenija. Vstopnine 
ni.

NAREDITE „EN SALT L NOVO VAS"
Krajani Nove vasi na dan Marijinega vnebovzetja, 15. 
avgusta, prirejajo zanimiv vaški praznik.

Ob 17. uri bodo odprli razstavo izdelkov in dobrot iz Nove vasi. Ob 18. uri 
bo Sveta maša, ob 19. uri gasilska vaja (gašenje vnetljivih tekočin in plina), 
takoj za tem ob 19.15 pa bo srečanje pevskih in folklornih skupin, ki ohranjajo 
istrsko kulturno dediščino v občini Piran.
Nastopajo: folklorni skupini Val Piran in Šaltin Sv. Peter, pevska skupina 
Šavrinke, mešani pevski zbor Pergula, kulturna skupina Svitek, pevska skupina 
Golidarice iz Čenturja in vokalno instrumentalna skupina Vruja.
Ob 20.30 bo razstava „Mile mi moje tam doma11, ob 21. uri pa se boste že 
lahko veselo zavrteli v ritmu ansambla Tramontana, je v sporočilu za javnost 
zapisala Helena Ujčič.
Vstopnine ni.

Piran
PIRANSKI POLICISTI DOBIJO KOLESA
Občina Piran je za potrebe Policijske postaje Piran kupila štiri kolesa. Svečana 
predaja bo na Tartinijevem trgu v Piranu v torek, 14. avgusta , ob 10. uri.

Gornja Radgona

45. KMETIJSKO ŽIVILSKI SEJEM 
BO OD 25. DO 31. AVGUSTA
Direktor Pomurskega sejma d.d. Janez Eerjavec s sodelavci je 14. avgusta 
dopoldne v prostorih Vinakras z.o.o., Sejmiška pot 1 v Sežani predstavil 
letošnji 45. mednarodni kmetijsko-živilski sejem, ki bo od 25. do 31. avgusta 
na Pomurskem sejmu v Gornji Radgoni.
Gre za eno največjih tovrstnih prireditev v Sloveniji in Evropi nasploh. Kot so 
povedali na predstavitvi so na mednarodnih ocenjevanjih v okviru letošnjega 
sejma dosegla odlične rezultate tudi podjetja s Primorskega.
Letošnja neverjetno dolga poletna suša je žal zdesetkala številne kmetijske 
pridelke povsod po Sloveniji. Manj bo pšenice, koruze, krompirja, otave 
(krme)... V Slovenski Istri bi lahko celo govorili o pravi katastrofi. Zaradi 
dolgotrajne suše ni vrtnin in zelenjave, zlasti tam ne, kjer niso zalivali. Trpele 
so že tudi oljke in trte, smokve pa so skoraj brez okusa. Grozdje dozoreva 
skoraj 20 dni prej, a ni nevarnosti, da vino ne bi bilo dobro.

Piran

PRI ZAPORNICAH TUDI 
TURISTIČNA INFORMATORJA
Turistično združenje Portorož nam je sporočilo, da sta ob zapornicah pri vhodu 
v Piran pričela z delom dva informatorja na terenu, ki obiskovalcem mesta 
svetujeta kje lahko parkirajo in posredujeta tudi osnovne turistične informacije. 
Tam bosta ob vikendih in praznikih vse do konca septembra. Gre za kakovostne 
premike, ki zaslužijo pohvalo.



Stran 12 Avgust 2007

■ 'n\

primorski u¥p

Bodite med najboljšimi tudi vi!
Vpišite se na študij na naši šoli m si povečajte svojo konkurenčnost!

Vpisujemo v:
Dodiplomski študij podjetništva 
Podiplomski študij podjetništva

Carl Bildt večerjal v strunjanski Primorki
Švedski zunanji minister seje 6. avgusta mudil 
na neuradnem obisku v Sloveniji. Zvečer 
je visokega gosta v Restavraciji Primorka v 
Strunjanu sprejel slovenski zunanji minister 
dr. Dimitrij Rupel, kjer sta skupaj s soprogama 
tudi večerjala. Ministra sta se pogovarjala 
o problematiki v jugovzhodni Evropi, na 
vprašanje Primorskega utripa, kdaj bo Švedska 
kot članica EU končno sprejela evro pa minister 
Bildt ni mogel dati natančnega odgovora.
Na fotografiji Primorskega utripa: Zvone Curk 
pozdravlja ugledna gosta.

10 let TD Solinar Strunjan
Turistično društvo Solinar Strunjan (predsednik Franco Giassi) v letu 2007 praznuje 10. 
obletnico svojega delovanja.
Krajša slovesnost je bila v sredo, 18. julija, v sejni dvorani podjetja Terme Krka v Strunjanu. 
Ob prijetnih zvokih mandolin piranskih mandolinistov so se spomnili prehojene poti, ki za 
društvo vsekakor ni bila lahka, a je bila vedno uspešna. Med najpomembnejše, v marsičem 
izvirne akcije in prireditve v organizaciji društva Solinar, lahko štejemo odmevni Praznik 
kakija, prvomajski kres in vsakoletno podelitev priznanj Strunjančanom za najbolje urejene 
balkone, vrtove, hiše. Voditeljica in povezovalka pogovora Zora Muženič je povabila na 
oder tudi prijaznega gostitelja, podpornika društva, direktorja Term Krka Strunjan Mirana 
Gasparija in podžupana Občine Piran Denisa Fakina, ki je razveselil vodstvo društva s 1000 
evri dodatnega prispevka občine ob njihovem jubileju.

Vabimo vas na informativne dneve:
* v Piranu (Palača Trevisini}:

- za dodiplomski n podiplomski študij vsak četrtek v septembru ob 14 00.
* In Ljubljani (WTC, Dunajska 156, medetaža A)

- za dodiplomski in podiplomski študij vsak pel ek v septembru ob 14.00.

Več na www.gea*college.sl/vsp ali na 08011 201

Portorož - Piran

Vzajemna : Triglav. Kakšen sodni epilog?
Vzajemna je Triglav, Zdravstveni zavarovalnici d.d. očitala nelojalno konkurenco, odločitev 
okrožnega sodišča pa potrjuje, da so bili postopki Triglav ZV skladni z zakonom in načeli zdrave 
konkurence. Ko smo o tem že vedeli vsi mediji (13.8.), Vzajemna z odločitvijo sodišča še ni bila 
seznanjena in ga na naše vprašanje tudi ni mogla komentirati.

Poskus oživitve nekdanjih velikih prireditev?
V Portorožu smo nekoč organizirali naj Portoroško noč z velikim ognjemetom, najdaljšo rolado, največji cocktail, ciganski trg..., ob 
tem pa imeli tudi množični poceni turizem, česar pa si novodobni organizatorji prireditev očitno ne želijo več, zato je težko oceniti kaj 
pravzaprav hočejo s Portoroškim poletjem s podobno vsebino. Organizacijo Portoroškega poletja sta uresničila Avditorij in Studio 
Misson.

EX-TEMPORE PIRAN 2007
Tradicionalna prireditev Ex-tempore Piran 2007 z velikim 
nagradnim skladom kar 37.000 evrov bo letos v začetku 
septembra, podelitev nagrad in otvoritev razstav (slik in 
keramike) bo v soboto, 8.9.2007 ob 20.00 uri.

Ob finančnem blagoslovu Občine Piran, ne 
vemo če še morda tudi koga od gostincev in 
sponzorjev, seje z 10 minutnim ognjemetom 
v nedeljo zjutraj, 12. avgusta, ob eni uri 
v bistvu že končalo letošnje Portoroško 
poletje.
Takoj po ognjemetu v Portorožu okoli ene 
ure zjutraj se je namreč množica napotila 
domov in morda so nekaj k temu prispevale 
tudi dežne kapljice. Posebne gneče, razen 
morda na plaži, ni bilo, je pa bilo nekoliko 
jeze zaradi preobsežne delne zapore cest. 
Portoroško poletje 2007 se je dogajalo od 
9. do 12. avgusta, čeprav bi lahko rekli, da 
se je v resnici končalo z veliko prireditvijo 
14. avgusta na Tartinijevem Trgu v Piranu 
z naslovom “Piran - Z zvezdami pod 
zvezdami”, izborom miss Slovenije za miss 
Alpe Adria International 2007 in ognjemetom 
nad Piranom v organizaciji Studia Misson. 
Glasbeni gostje: Rudi Bučar, skupina
Kingston, Sons, Nino Pršeš, Plava jabuka, 
Altrida Callisto, Erik Ferfolja (prvi mister 
turizma) in Plesni klub Fredi. Prireditev, ki 
se prične ob 21.00 uri (ognjemet ob 0.30 uri) 
vodita Karin Sabadin in Jan Jakopin. 
Nekateri domačini so Portoroško poletje 
kar preimenovali v Portoroško noč, a 
organizatorji si je v obliki kot je bila nekoč, 
ko si je znameniti ognjemet v Portorožu 
ogledalo tudi po 30.000 ljudi - in vse

pomendrali, spali na pločnikih in v 
parkih, pijančevali, se pretepali, ne 
želijo več. Če bi tako nadaljevali 
bi se zagotovo hudo stepla dva 
koncepta portoroškega turizma; 
umirjen bogat turizem ali masovni z 
vsemi negativnimi pritiklinami.
Prvo Portoroško poletje tudi zaradi 
nalivov ni bilo kdove kako obiskano.
Številni so le pasli radovednost, 
gostinci in drugi ponudniki storitev, 
razen nekaj lokalov, pa od tega niso 
imeli veliko.
Večina prireditev se je odvijala na 
portoroški plaži in na ploščadi pred 
Grand hotelom Palače. Nastopili 
so Janez Bončina Benč, Bagaja,
Jan Plestenjak in italijanska pevska 
zvezda Pupo in nekateri drugi.

Policisti so imeli veliko dela 
predvsem z delnimi zaporami in s 
preusmerjanjem prometa, ki so ga 
sprostili v nedeljo okoli pol dveh zjutraj.

V Sloveniji smo 
prvič dobili 
miss in mistra 

turizma
Miss turizma je na izboru 
v Portorožu postala 
Tjaša Vezjak iz Maribora 
, mister turizma pa Erik 
Ferfolja s Kostanjevice 
na Krasu.

f**- V okviru Portoroškega 
poletja 2007 je bila v

soboto, 11. avgusta 2007, zvečer na 
portoroški ploščadi nasproti Grand hotela 
Palače ob nenavadno hladnem vremenu za 
ta čas (pred tem je bil močan naliv) lepa 
prireditev - izbor miss in mistra turizma v 
organizaciji Misson studia.
Kar številna žirija, katere člana sta bila tudi 
Franjo Žele (ladja Burja) in Nataša Likar 
(Občina Piran), je okoli polnoči odločila: 
Prva mis turizma Slovenije je Tjaša Vezjak, 
19-letna gimnazij ska maturantka iz Maribora 
(lani izbrana za miss Alpe Adria v Opatiji) 
in bo novembra odpotovala na Tajvan na 
prireditev Miss Tourism World. Njena 
prva spremljevalka v Portorožu je postala 
ValentinaLacovich,24-letnabiotehnologinja 
iz Kopra. Mister slovenskega turizma je 
Erik Ferfolja, 28-letni absolvent fakultete 
za naravoslovje in tehnologijo, doma iz 
Kostanjevice na Krasu, ki bo kandidiral 
za mistra svetovnega turizma v znanem 
obmorskem letovišču Soči v Rusiji. Njegov 
prvi spremljevalec v Portorožu je bil Mateo 
Kos, 25-letni gradbeni tehnik iz Hoč pri 
Mariboru. FOTO: FK-Primorski utrip.

Dan odprtih vrat 
i.com inštituta
V piranskem inštitutu za komunikacijski management v 
TPC Lucija so se odločili, da ob svoji peti obletnici prvič 
tudi za javnost odprejo vrata svojih prostorov, ki so zaradi 
zaupne narave sodobnih komunikacij običajno povsem 
nedostopni. Zato ni presenečenje, daje bilo na praznično 
- informativnem dnevu zelo živahno, med obiskovalci pa

smo novinarji prepoznali številna ugledna imena iz sveta 
politike, zabave in financ.

I.com inštitut so mladi strokovnjaki ustanovili kot zavod, 
zato so pri svojem delu popolnoma neodvisni. »Naš status 
nam omogoča, da ne delamo razlik med bolj ali manj 
pomembnimi naročniki, le med bolj ali manj zapletenimi 
primeri,« pojasnjuje direktor Miran Starič. Po njegovem 
mnenju je naj večja prednost inštituta mlada in ambiciozna, 
a tudi že zelo izkušena ekipa, ki se najbolje obnese v 
najtežjih situacijah. »Tempo našega dela je včasih zares 
brutalen, je pa zagotovo pravi izziv za vsakogar, ki 
razume odnose s sodobnimi mediji in ni ujet v kalupe 
konvencionalnega razmišljanja,« soglaša Boštjan Kljun, 
vodja produkcije piranskega inštituta.


